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Wil jij een kijkje nemen in de advocatuur, fiscale praktijk of het notariaat én zit jij in de

afrondende fase van je rechten opleiding? Kom 2 maanden fulltime stage lopen op één

van onze secties, of kom langs voor een kop koffie op een van onze vestigingen!

Neem contact op via recruitment@akd.nl of ga naar careers.akd.eu

Kennismaken?



JURIST in BEDRIJF 3

Waarde lezer, 

Namens het gehele team van Jurist in Bedrijf wil ik u een gezond 2024 toe wensen! De afgelopen periode 
heeft het team niet stilgezeten. Zo zijn we begin december met het team van Jurist in Bedrijf in Porto 
geweest, hebben wij met de Bulletincommissie hard gewerkt om de tweede JiBulletin van dit academisch 

jaar uit te brengen en is de Bedrijven-en Instellingendagcommissie achter de schermen druk bezig met 
de voorbereidingen voor de Bedrijven- en Instellingendag. De Bedrijven- en Instellingendag zal dit jaar 

plaatsvinden op 13 maart 2024, noteer deze datum dan ook dikgedrukt in uw agenda. 

Voor u ligt het tweede JiBulletin van dit academisch jaar. Het thema van dit JiBulletin is ‘Verkiezingstijd’. De afgelopen maanden 
was de politiek in Nederland het gesprek van de dag. De val van Kabinet-Rutte IV bracht tijdens de Tweede Kamer verkiezingen 
van afgelopen november een politieke aardverschuiving met zich mee: gevestigde partijen in de Nederlandse politiek werden hard 
afgestraft door de Nederlandse kiezer, terwijl partijen die verandering beloofden een mooi resultaat behaalden. 

De uitslag van de verkiezingen laat zien dat een groot gedeelte van de bevolking ontevreden is over het beleid dat in Nederland is 
gevoerd de afgelopen jaren. Dat de bevolking de mogelijkheid heeft om deze onvrede in een verkiezingsuitslag te vertalen, geeft de  
kracht van onze democratie goed weer. Aangezien de Tweede Kamerverkiezingen de afgelopen maanden het gesprek van de dag 
waren, leek het ons de uitgelezen mogelijkheid om dit thema te verkennen. Er zal in dit JiBulletin aandacht worden besteed aan een 
aantal belangrijke onderwerpen die tijdens de verkiezingen centraal stonden. Want is de manier waarop het kiesstelsel in Nederland 
is ingericht wel wenselijk? En leidt een constitutioneel hof in Nederland tot betere rechtsbescherming van de Nederlandse burger? 
Verder is er een artikel gewijd aan het wetsvoorstel ‘Voltooid Leven’, dat belangrijke veranderingen in de euthanasieprocedure in 
Nederland voor ogen heeft. Daarnaast zal er worden ingegaan op de invloed van social media op de verkiezingen, de rol van jongeren 
in de verkiezingen en de (gebrekkige) emancipatie van vrouwen in de politiek. 

Naast deze interessante artikelen bevat dit JiBulletin ook weer onze vaste rubrieken. Zo werpen we een blik op de week van advocaat 
Michiel Schimmel en vertelt Robert Jansen over zijn interessante functie binnen het Openbaar Ministerie. Daarbij denken wij ook 
‘Out of the Box’ en leest u een column van Jochem van Atteveld, docent Rechtsfi losofi e aan de Universiteit van Maastricht, over 
identiteitsdenken in verkiezingstijd. 

In dit JiBulletin wordt er ook aandacht geschonken aan de mening van studenten. Over de stelling ‘Probleemgestuurd onderwijs is 
de beste vorm van onderwijs’ hebben verschillende studenten hun mening gegeven. Heeft u interesse om uw mening te geven in een 
van de volgende edities? Stuur dan een mail naar: jib@maastrichtuniversity.nl. 

Bedankt voor uw aandacht en veel leesplezier gewenst!

Jeroen Beelen
Voorzitter Bulletincommissie

JiBulletin :32e jaargang - Nummer 2, Winter 2023-2024
JiBulletin is een uitgave van Stichting Jurist in Bedrijf. De Stichting Jurist in Bedrijf heeft tot doel aanstaande juristen te informeren over hun beroepsmogelijkheden, in de 
ruimste zin des woords.
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Door: Cédric Vanden Berghe

In de aanloop van de Tweede Kamer verkiezingen van 2023 werd de nieuwe partij van Pieter Omtzigt: Nieuw Sociaal Contract 
(hierna: NSC) gepresenteerd aan Nederland. Een nieuwe partij die naar eigen zeggen het Nederlandse openbare bestuur grondig 
wil renoveren, om te voorkomen dat wanbeleid nieuwe slachtoffers maakt. Deze boodschap werd beloont, NSC verkreeg na 
de verkiezingen een totaal van 20 zetels. Dit heeft haar een gunstige positie geboden aan de onderhandelingstafel voor een 
toekomstige coalitie. Om deze reden is het verstandig om de verkiezingspunten van deze nieuwe partij eens extra onder de loep 
te nemen. Zo is een van de punten van NSC die in het oog springt, de vernieuwing van het kiesstelsel. Het NSC beoogt om de band 
tussen kiezer en Kamerlid te versterken door een ander kiesstelsel in te voeren, namelijk een meervoudig kiesdistrictenstelsel. 
Hoe zal de wijziging naar dit andere kiesstelsel in zijn werk gaan? Dit artikel zal een beschouwing bieden van de mogelijke 
vernieuwing naar een districtenstelsel. Zo zal allereerst het huidige kiesstelsel voor u worden beschreven. Vervolgens zal  het 
districtenstelsel worden uitgelegd, inclusief de desbetreffende voor- en nadelen. Tot slot zal er worden ingegaan op de mogelijke 
implementatie van een disctrictenstelsel in Nederland. 

Huidig kiesstelsel (evenredige 
vertegenwoordiging)
Sinds 1918 worden de leden van de 
Tweede Kamer gekozen op basis van 
evenredige vertegenwoordiging. Hierbij 
wordt het totale aantal uitgebrachte 
stemmen gedeeld door de 150 zetels 
van de Tweede Kamer. De uitkomst van 
deze deelsom noemen we de kiesdeler. 
Hoeveel zetels een partij krijgt na de 
verkiezingen wordt berekend door 

het totaal aantal stemmen, die op een 
partij worden uitgebracht te delen door 
de kiesdeler. De uitkomst van deze 
berekening dient naar het eerstvolgende 
gehele getal naar beneden afgerond te 
worden. 
Dit is te verduidelijken aan de hand van 
een rekenvoorbeeld. Stel in Nederland 
worden 12 miljoen stemmen uitgebracht 
en in de Tweede Kamer zijn 150 zetels te 
verdelen. Dit betekent dat de kiesdeler 

12 miljoen : 150 = 80.000 stemmen is. 
Stel een partij krijgt 1 miljoen stemmen 
tijdens de verkiezingen, dan krijgt deze 
partij 12 zetels in de Tweede Kamer. 
Afhankelijk van hoeveel zetels een partij 
krijgt, worden respectievelijk de zetels 
verdeeld aan de hand van de kieslijst 
die door de partij is ingediend. Om het 
rekenvoorbeeld aan te houden zullen de 
eerste 12 kandidaten die op de lijst staan 
Kamerlid worden namens hun partij. 
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De grote uitzondering op dit 
systeem zijn de voorkeurstemmen. 
Voorkeursstemmen zijn stemmen die niet 
op de lijsttrekker worden uitgebracht, 
maar op een andere kandidaat binnen 
dezelfde lijst. Dit is heel gebruikelijk: 
kiezers stemmen vaak op de hoogst 
geplaatste vrouwelijke kandidaat van een 
lijst of op kandidaten uit hun eigen regio. 
Voorkeurstemmen kunnen het verschil 
maken wanneer een lager geplaatste 
kandidaat 25% van de kiesdeler haalt aan 
voorkeurstemmen. Dit zorgt er namelijk 
voor dat de gewone lijstvolgorde wordt 
doorbroken. De kandidaat die 25% van de 
kiesdrempel heeft behaald krijgt dan een 
zetel ten koste van een hoger geplaatste 
kandidaat op dezelfde lijst. Om hier 
een beter beeld bij te bieden volgt een 
voorbeeld:

Wanneer we het rekenvoorbeeld van 
hierboven gebruiken heeft een partij 
een totaal van 12 zetels verkregen. Een 
kandidaat voor deze partij die op de 
40e plek op de lijst kandidaat is gesteld 
heeft daarentegen in totaal 23.000 
stemmen behaald. Dat betekent dat hij 
meer dan 25% van de kiesdrempel heeft 
behaald, wat betekent dat de lijst van 
deze partij wordt doorbroken. De zetel 
van de kandidaat die op de 12e plek 
op de kandidatenlijst is gesteld wordt 
dan vergeven aan de kandidaat die de 
voorkeurstem heeft verkregen. 

Het grootste voordeel van het stelsel 
van evenredige vertegenwoordiging is 
dat alle stemmen worden meegewogen 
in de verdeling van de zetels. 
Voornamelijk kleinere partijen hebben 
er  meer belang bij dat alle stemmen 
die zij verkrijgen tijdens de verkiezingen 
worden meegewogen in de verdeling 
van de zetels. Zonder een systeem als 
evenredige verdeling is de kans dat 
zij een gelijk aantal zetels behouden 
aanzienlijk kleiner. 

Districtenstelsel
De beoogde wijziging van het kiesstelsel 
van NSC ziet dus op een transitie 
naar een districtenstelsel. Bij het 
districtenstelsel wordt het land in 
meerdere districten verdeeld waarin 
afgevaardigden worden gekozen. De 
hoeveelheid kiesdistricten waarin het 
land wordt onderverdeeld kan variëren, 
net als de hoeveelheid afgevaardigden 
die het district kan afleveren. 

Bij het districtenstelsel kan een 
combinatie worden gezocht met 
zowel het meerderheidsstelsel als het 
evenredige vertegenwoordiging stelsel, 
om te bepalen welke afgevaardigden 
worden gekozen. Om gekozen te 
worden in een districtenstelsel, waar 
wordt gekozen aan de hand van 
een meerderheidsstelsel, moet een 
afgevaardigde de meerderheid of de 
meeste stemmen binnen het district 
behalen. Om gekozen te worden in een 
districtenstelsel, waar wordt gekozen 
aan de hand van een evenredige 
vertegenwoordigingsstelsel, bepaalt de 
kiesdeler welke partij(en) afgevaardigden 
mogen leveren en hoeveel 
afgevaardigden ze mogen leveren. 

De toepassing van een districtenstelsel 
is in Nederland niet nieuw. Van 1848 
tot 1918 werden de leden van de 
Tweede Kamer door middel van een 
districtenstelsel verkozen. Hierbij 
werd een combinatie gezocht met 
het meerderheidsstelsel. Binnen dit 
kiesstelsel werd altijd als uitgangspunt 
genomen dat per iedere 45.000 inwoners 
een afgevaardigde in de Tweede Kamer 
zou zitten. De meerderheid van de 
stemmen per kiesdistrict bepaalde wie 
namens het kiesdistrict de afgevaardigde 
van de Tweede Kamer zou worden. 

Wanneer het districtenstelsel 
geanalyseerd wordt, kan een aantal 
voordelen worden gevonden in de 
keuze voor een districtenstelsel. Ten 
eerste is er sprake van een nauwere 
band tussen de afgevaardigde en de 
kiezer. Wanneer lokale politici worden 
verkozen binnen een districtenstelsel, 
kan worden aangenomen dat er een 
betere band bestaat tussen de kiezer 
en de afgevaardigde. De afgevaardigde 
heeft immers een directe band met zijn 
kiesdistrict en kan makkelijker opkomen 
voor de belangen van het district en haar 
inwoners. Ten tweede is er door een 
districtenstelsel een grotere kans dat 
alle delen van Nederland in de nationale 
politiek worden vertegenwoordigd. 

Lokale kandidaten hebben door 
middel van een districtenstelsel meer 
kans om verkozen te worden en hun 
lokale belangen te behartigen. Ten 
derde wordt het door middel van een 
districtenstelsel makkelijker om als 
politicus in de verkiezingen zelfstandiger 
en onafhankelijker op te kunnen treden. 
Tijdens de verkiezingen zijn kandidaten 
niet compleet afhankelijk van hun eigen 
partij: zij kunnen binnen hun eigen 
district makkelijker een eigen campagne 
voeren. 

“Het grootste voordeel van 

het stelsel van evenredige 

vertegenwoordiging is 

dat alle stemmen worden 

meegewogen in de verdeling 

van de zetels.

“Het grootste nadeel 

van een districtenstelsel 

is dat er gemakkelijker 

sprake kan zijn van een 

belangenverstrengeling 

tussen de afgevaardigde en 

de kiezers.

Er kleven echter ook een aantal nadelen 
aan het districtenstelsel. Het grootste 
nadeel van een districtenstelsel is dat 
er gemakkelijker sprake kan zijn van 
een belangenverstrengeling tussen 
de afgevaardigde en de kiezers. Om 
verkozen te worden is een afgevaardigde 
namelijk afhankelijk van zijn kiezers. 
Hierdoor bestaat de kans dat een 
afgevaardigde voornamelijk zijn focus 
legt op de behartiging van de belangen 
van zijn district. Hierdoor worden 
zijn kansen om verkozen te worden 
groter, maar verliest hij mogelijk het 
landsbelang uit het oog. Daarnaast is 
het mogelijk dat een afgevaardigde 
zal proberen binnen zijn district zijn 
positie te behouden door middel van 
gunsten. Ook is een nadeel van het 
districtenstelsel dat het niet gemakkelijk 
zal zijn om Nederland onder te verdelen 
in gelijkwaardige kiesdistricten. Zo 
zal het onderverdelen van steden als 
Amsterdam, ten opzichte van een gebied 
in Drenthe, nooit gelijkwaardig zijn 
door het verschil in inwonersaantallen. 
Tevens kunnen de inwonersaantallen 
van gebieden enorm fluctueren. Denk 
hierbij bijvoorbeeld aan het aanbouwen 
van een nieuwbouwwijk, waardoor de 
hoeveelheid inwoners van het kiesdistrict 
snel toeneemt. Tot slot kan het verdelen 
van de grenzen van een kiesdistrict 
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een grote invloed uitoefenen op de 
uitslag. Wanneer de grenzen van een 
kiesdistrict worden gemanipuleerd, kan 
dit de kansen voor een afgevaardigde 
of een politieke partij vergroten of 
verkleinen. Deze situatie wordt ook wel 
“gerrymandering” genoemd. 

Transitie naar districtenstelsel
Wanneer we in Nederland een mogelijke 
wijziging van het kiesstelsel in acht 
nemen, ligt het meer voor de hand om 
te kijken naar een combinatie met het 
evenredige vertegenwoordigingsstelsel. 
In artikel 53 Grondwet (hierna: GW) staat 
namelijk het volgende omschreven: 

“De leden van beide kamers worden 
gekozen op de grondslag van evenredige 
vertegenwoordiging binnen door de wet 
te stellen grenzen.”

Voor een wijziging van de GW moet 
een extra zware procedure worden 
doorlopen. Deze procedure is neergelegd 
in artikel 137 GW.  Het parlement 
dient dan twee keer te stemmen over 
een wijziging in twee verschillende 
samenstellingen van de Tweede Kamer. 
Hierdoor is een wijziging van het 
kiesstelsel naar een districtenstelsel, 
in combinatie met het evenredige 
vertegenwoordigingsstelsel, een meer 
voor de hand liggende keuze. Door NSC 
wordt meermaals verwezen naar het 
Deense kiesstelsel, waar een combinatie 
van het districtenstelsel en het stelsel 
van evenredige vertegenwoordiging 
wordt gehanteerd. Binnen hun kiesstelsel 
wordt Denemarken onderverdeeld in tien 
grote kiesdistricten. De uitslag van de 
kiesdistricten wordt gecorrigeerd door 
middel van zogeheten kiesprovincies. 
Deze kiesprovincies werken als een 
soort verevening van de uitgebrachte 
stemmen op de kiesdistricten, binnen 
de kiesprovincies worden geen 
afgevaardigden gekozen. 

De invoering van ‘het Deense stelsel’ zou 
als doel moeten hebben om de regionale 
vertegenwoordiging te verbeteren en 
daarmee het vertrouwen in de politiek 
te herstellen. De effecten van dit stelsel 
op de regionale vertegenwoordiging 
zijn daarentegen nog te overzien. Hoe 
wordt regionale vertegenwoordiging dan 
bijvoorbeeld ingevuld binnen ‘het Deense 
systeem’? Zal dit enerzijds betekenen dat 
de politieke partijen alleen kandidaten 
mogen stellen in hun eigen kiesdistrict 
(het kiesdistrict waar zij woonachtig zijn) 
of kan er anderzijds worden gekozen 
voor een verdeling van de landelijke 

kandidaten over de kiesdistricten binnen 
Nederland? Om hier een voorbeeld 
van te geven: Frans Timmermans 
woont op dit moment in Maastricht. 
Zou dit betekenen dat het alleen voor 
kiezers in Maastricht mogelijk is om op 
Timmermans te stemmen? Of wordt 
Timmermans in staat gesteld om zich op 
de lijst van Amsterdam verkiesbaar te 
stellen, wat voor zijn politieke achterban 
een stuk aantrekkelijker is. 

Als het stelsel het niet toelaat om in 
meerdere districten kandidaat gesteld 
te worden, zou dit dus ook betekenen 
dat een kiezer in Middelburg niet 
kan stemmen op Pieter Omtzigt, 
aangezien hij alleen op de lijst staat in 
het kiesdistrict van Zwolle. Anderzijds 
kan niet worden gesproken van echte 
regionale vertegenwoordiging wanneer 
kandidaatstelling in meerdere districten 
wordt toegestaan. De mogelijke transitie 
naar een districtenstelsel komt met 
het oog op een verbeterde regionale 
vertegenwoordiging dus ook in haar 
invulling voor veel lastige kwesties te 
staan. 

Conclusie
Is een verandering van een kiesstelsel 
in Nederland wenselijk? Dat is lastig 
te zeggen. Elk kiesstelsel heeft haar 
voor- en nadelen, de afweging tussen  
verschillende kiesstelsels en welke als 
beste moet worden gezien staat dus 
open voor interpretatie. Zo staat buiten 
kijf dat het huidige systeem (evenredige 
vertegenwoordiging) garandeert dat alle 
stemmen, die tijdens de verkiezingen 
worden uitgebracht, effect hebben 
op de verdeling van de zetels van de 
Tweede Kamer. De garantie dat alle 
stemmen die worden uitgebracht 

daadwerkelijk tellen, kan onder het 
districtenstelsel niet worden geboden. 
Het voordeel dat het districtenstelsel 
met zich meebrengt, is een nauwere 
band tussen de kiezer en afgevaardigde. 
Dit is uitgerekend de reden waarom 
NSC beoogt het kiesstelsel te wijzigen, 
een toename in vertrouwen in de 
bestuurscultuur door een toename 
in regionale vertegenwoordiging. Het 
nadeel wat hier tegenover staat, is dat 
een districtenstelsel het gemakkelijker 
maakt om een belangenverstrengeling 
tussen de afgevaardigde en de kiezers 
te creëren. Daarnaast bestaat er nog 
veel onduidelijkheid over hoe een 
invulling moet worden gegeven aan 
een districtenstelsel in Nederland. Zal 
dit enerzijds betekenen dat de politieke 
partijen alleen kandidaten mogen 
stellen in hun eigen kiesdistrict (het 
kiesdistrict waar zij woonachtig zijn), 
kan er anderzijds worden gekozen 
voor een verdeling van de landelijke 
kandidaten over de kiesdistricten binnen 
Nederland en moet het mogelijk zijn om 
in meerdere kiesdistricten als kandidaat 
gesteld te worden? Tot slot moet ook 
nog maar uitwijzen of een transitie naar 
een districtenstelsel echt een betere 
regiovertegenwoordiging genereert, 
dan al op basis van voorkeurstemmen 
onder het huidige stelsel wordt geboden. 
Kiezers die een belang hechten aan 
regionale vertegenwoordiging kunnen 
onder het huidige stelsel dus hun 
voorkeur naar een regionale kandidaat 
al uitspreken. De onderhandelingen in 
de coalitievorming moeten uitwijzen of 
een wijziging van het kiesstelsel wordt 
doorgevoerd. En wie weet, misschien 
stemt u volgend jaar wel voor een 
afgevaardigde voor het kiesdistrict 
Maastricht. 
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Door: Saar van Nuland

Geschiedenis
In 1883 wilde de toen 28-jarige arts 
Aletta Jacobs zich verkiesbaar stellen 
voor de Amsterdamse gemeenteraad. 
Het antwoord op dit verzoek luidde 
als volgt: “… volgens den geest onzer 
Staatsinstellingen is aan de vrouw 
geen kies- of stemrecht verleend.”. 
In 1894 kwam Aletta vervolgens aan 
het hoofd te staan van de Vereniging 
voor Vrouwenkiesrecht. Samen 
met onder andere deze vereniging 
heeft ze de positie van vrouwen in 
Nederland stevig veranderd. Door de 
Grondwetsherziening van 1917 kregen 

vrouwen het recht zich verkiesbaar te 
stellen. In 1918 werd Suze Groeneweg 
van de SDAP dan ook het eerste 
vrouwelijke lid van de Tweede Kamer. 
Opvolgend nam de Eerste Kamer op 
10 juli 1919 het initiatiefwetsvoorstel-
Marchant over het vrouwenkiesrecht 
aan. Op 28 september 1919 trad de 
wet-Marchant in werking, wat betekende 
dat Nederland algemeen kiesrecht 
kreeg en dat vrouwen dus nu ook het 
recht kregen om te stemmen voor de 
Tweede Kamer, Provinciale Staten en 
gemeenteraden. 

De eerste vrouw die in Nederland 
van haar actieve stemrecht 
gebruikmaakte, was Elise Spauwen-
Schrijnemakers. Elise, de vrouw van 
de burgemeester van Gronsveld, 
bracht op 15 mei 1920 haar stem uit 
bij de gemeenteraadsverkiezingen in 
Gronsveld. In 1922 mochten vrouwen 
voor het eerst stemmen bij de 
Tweede Kamerverkiezingen. Vooral 
de christelijke partijen leken hiervan 
te profiteren. De eerste vrouwelijke 
minister kwam bovendien in 1956 en 
in 2022 waren er evenveel vrouwelijke 
als mannelijke ministers. De eerste 

Terwijl Nederland trots paradeert met duurzame energie en diversiteit, blijkt de weg naar gelijkheid in de politieke wereld nog 
een hobbelig pad te zijn. Ondanks ruim honderd jaar stemrecht en verkiesbaarheid voor vrouwen, zien we dat vrouwen nog 
steeds ondervertegenwoordigd zijn in de Nederlandse politiek: een land dat wereldwijd wordt geroemd om zijn progressieve 
denkwijze, worstelt nog steeds met de vraag waarom het nooit een vrouwelijke minister-president heeft gehad en waarom de 
Tweede Kamer nog altijd gedomineerd wordt door mannen. In andere politieke organen, zoals gemeenteraden en waterschappen, 
ligt de vertegenwoordiging van vrouwen zelfs nog lager. De politieke vertegenwoordiging door vrouwen blijft dus achter, en de 
vraag is welke oorzaken een rol spelen in deze voortdurende genderkloof. Dit artikel gaat dieper in op de barrières die vrouwen 
belemmeren om in grotere aantallen de politieke arena te betreden. Tevens zullen een aantal mogelijke oplossingen besproken 
worden die kunnen bijdragen aan het doorbreken van deze genderkloof in Nederland.
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vrouwelijke lijsttrekker kwam in 1977 
en bij de verkiezingen in 2017 waren er 
vier vrouwelijke lijsttrekkers. De eerste 
vrouwelijke voorzitter van de Tweede 
Kamer kwam in 1998, dit was Jeltje 
van Nieuwenhoven. Sigrid Kaag werd 
bovendien in 2021 de eerste vrouwelijke 
minister van Buitenlandse Zaken. 
Momenteel telt de Tweede Kamer 58 
vrouwen, verdeeld over 16 fracties, 
en op dit moment is slechts 38% van 
de raadsleden in Nederland vrouw. 

bij aan het probleem. Dit is namelijk 
een van de eigenschappen die vrouwen 
wordt aangeleerd in hun gender-
socialisatie. Hierdoor stellen vrouwen 
zichzelf ook minder snel kandidaat. 
Verder spelen politieke obstakels een 
aanzienlijke rol. In Nederland oefenen 
politieke partijen nog steeds aanzienlijke 
invloed uit op de politieke levensloop: 
zij bepalen wie op de kieslijsten 
verschijnen, en deze kandidaten zijn 
vaak leden van de partij. Er zijn in 
vergelijking met de stemgerechtigde 
bevolking meer mannen dan vrouwen 
lid van een politieke partij. Dit verschil 
is het kleinst bij linkse partijen, en 
groot voor de religieuze partijen. 
Politieke partijen besluiten in grote 
mate wie wel en niet succesvol zal zijn 
in de politiek, waardoor ze aanzienlijke 
macht hebben. Uit onderzoek blijkt dat 
vrouwen in tijden van schandalen of 
verminderd politiek vertrouwen juist 
wél voordeel hebben om genomineerd 
te worden voor een kieslijst. Bovendien 
spelen obstakels op het gebied van 
kennis en informatie een grote rol. 
Onderzoek toont aan dat het aanwezig 
zijn van vrouwen in de politiek de 
kans verhoogt dat jonge meiden de 
intentie ontwikkelen om zelf ook politiek 
actief te worden. Wanneer er weinig 
vrouwen in de politiek zijn, zijn er dus 
ook minder vrouwen die als rolmodel 
kunnen fungeren voor jonge meiden om 
hen te inspireren om politiek actief te 
worden. Hoe meer zichtbare vrouwen 
in de politiek, hoe meer jonge vrouwen 
over politiek praten, en hoe meer jonge 
vrouwen van plan zijn om politiek actief 
te worden op latere leeftijd. Bovendien 
zijn op de plekken waar de ‘juiste’ 
politieke netwerken worden opgebouwd, 

zoals vakbonden of de journalistiek, 
mannen ook oververtegenwoordigd.

In Nederland ervaren vrouwen verder in 
de media een aanvankelijke achterstand, 
aangezien ze vaker worden omschreven 
aan de hand van hun geslacht. Wanneer 
de media vooral de nadruk legt op 
het geslacht van vrouwen, blijft de 
aandacht vaak uit bij hun prestaties, 
ideeën of standpunten, terwijl dit 
cruciaal is om verkozen of herkozen te 
worden. Door vrouwelijke politici steeds 
te benaderen vanuit hun geslacht, 
dus als vrouwen, worden ze dus als 
‘anders’ gepresenteerd. Tegelijkertijd 
wordt zo het stereotype beeld van 
de politiek als een door mannen 
gedomineerd domein versterkt. Een 
opmerkelijk ander obstakel waardoor 
de politieke vertegenwoordiging van 
vrouwen achterblijft, is de verplichting 
voor zwangere vrouwen volgens de 
Kieswet om voor zestien weken ontslag 
te nemen als gemeenteraadslid, in 
plaats van met verlof te gaan. De wet 
bepaalt dus het moment waarop een 
zwangere vrouw met ‘verlof’ moet gaan, 
en deze periode moet exact zestien 

“Door de 

Grondwetsherziening van 

1917 kregen vrouwen het 

recht zich verkiesbaar te 

stellen. 

Obstakels
Uit een onderzoek van politicoloog 
Zahra Runderkamp uit 2023 komen 
een aantal obstakels naar voren die 
de politieke participatie van vrouwen 
beïnvloeden. In haar onderzoek deelt 
ze de obstakels onder in sociale en 
culturele obstakels, politieke obstakels 
en kennis-en informatieobstakels. 
Sociale en culturele barrières 
worden voornamelijk gevormd door 
genderrollen en politieke socialisatie. 
Vanaf de geboorte worden vrouwen 
over het algemeen vaak in verband 
gebracht met het ‘privédomein’. Hierbij 
wordt de verwachting geschept dat 
vrouwen lief en zacht zijn, en dit zijn niet 
de eigenschappen die traditioneel met 
de politiek worden geassocieerd. Deze 
genderrollen hebben overigens ook voor 
mannen nadelige gevolgen: zij mogen 
niet lief en zacht zijn, maar worden 
aangemoedigd om vooral sterk en stoer 
te zijn, anders voldoen ze niet aan onze 
ideeën over mannelijkheid. Bovendien 
werken vrouwen in Nederland nog 
veel vaker parttime in vergelijking met 
mannen. In Nederland werken 18% 
van de mannen parttime, waar het 
67% van de vrouwen zijn die parttime 
werken. In geen enkel ander land ligt 
dat percentage zo hoog. Dit wordt vooral 
toegeschreven aan de zorgtaken thuis. 
Deze verantwoordelijkheden hebben 
namelijk consequenties voor de tijd 
en energie die vrouwen nog zouden 
kunnen besteden aan de politiek. Ook 
de bescheidenheid van vrouwen draagt 

“Hierbij wordt de 

verwachting geschept dat 

vrouwen lief en zacht zijn, en 

dit zijn niet de eigenschappen 

die traditioneel met de 

politiek worden geassocieerd.
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weken zijn. Een vrouw mag niet eerder 
beginnen dan dat deze zestien weken 
zijn verstreken. En als een vrouw 
complicaties heeft, moet ze onmiddellijk 
zestien weken extra ‘verlof’ nemen, 
zonder de mogelijkheid van een kortere 
periode. 

Noodzaak voor gender gelijke 
vertegenwoordiging
Sommige mensen zullen zich afvragen 
waarom er gestreefd moet worden 
naar een 50/50-verdeling in de politiek, 
omdat mannen ook de belangen van 
vrouwen kunnen vertegenwoordigen. 
Hoewel dit waar is, blijft het lastig 
om je volledig in te leven wanneer 
er verschillen zijn in ervaringen, 
kennis en perspectieven. Gelijke 
genderverhoudingen in de politiek 
zorgen voor meer herkenning en een 
betere afspiegeling van de diverse 
belangen en perspectieven die er zijn 
in de samenleving. Bovendien leiden 
ze tot het meer onder de aandacht 
brengen van een grotere diversiteit 
aan onderwerpen. Er komt dan 
meer aandacht voor onderwerpen 
die specifiek vrouwen raken. Denk 
bijvoorbeeld aan Kirsten van de 
Hul (PvdA). Zij diende in 2018 een 
initiatiefnota in om de veiligheid van 
vrouwen te vergroten, gebaseerd op 
haar persoonlijke ervaringen in een 
gewelddadige relatie. Ook lanceerde 
voormalig minister Lilianne Ploumen 
in 2017 She Decides, een internationale 
beweging die opkomt voor het recht 
van vrouwen om zelf over hun eigen 
lijf en leven te beslissen. Het VN-
Vrouwenverdrag bevestigt tevens het 
recht van vrouwen om op gelijke voet 
als mannen aan de politiek deel te 
nemen. Als de genderverhoudingen in 
de politiek meer gelijk zijn, betekent 
dit dat vrouwen hun recht op politieke 
participatie beter kunnen uitoefenen. 

Oplossingen
Nederland hanteert een vrij open 
kiessysteem, bekend als evenredige 
vertegenwoordiging. Hierbij dragen 
alle uitgebrachte stemmen bij aan het 
uiteindelijke resultaat, verdeeld over 
verschillende politieke partijen. Dergelijk 
kiessysteem zou in theorie de instroom 
van vrouwen relatief makkelijk moeten 
maken. Bovendien staat Nederland het 
gebruik van lange kieslijsten toe, wat 
gunstig zou moeten zijn voor vrouwen. 
Het biedt de mogelijkheid om een breed 
scala aan kandidaten te presenteren 
en zo de diversiteit van de gehele 
kieslijst in de gaten te houden. Ondanks 

deze structurele voordelen blijft de 
vertegenwoordiging van vrouwen in de 
politiek achter. 

In het licht van de uitdagingen waarmee 
vrouwen te kampen hebben, is het 
van belang om op zoek te gaan naar 
oplossingen. Veruit de makkelijkste 
manier om meer vrouwen in de politiek 
te krijgen, is door op een vrouw te 
stemmen. Dit adviseert ook de Stichting 
Stem op een Vrouw. Aangeraden wordt 
dan om niet op de eerste of tweede 
vrouw op de lijst te stemmen – die wordt 
bij grote partijen vaak toch wel gekozen 
–, maar juist op een vrouw die net buiten 
het aantal zetels zou vallen volgens 
de peilingen. Veel van de obstakels die 
vrouwen verder ondervinden, kunnen 
via de politiek opgelost worden. Er zou 
dan ook meer duidelijkheid moeten 
komen over de relatie tussen politiek 
en de alledaagse realiteit. Wellicht 
geeft dat vrouwen meer motivatie 
om de politiek in te gaan. Trainingen, 
vooral gericht op jonge meiden om 
hun ambitie een boost te geven, 
kunnen een positieve impact hebben. 
Daarnaast zouden trainingen die zich 
richten op leiderschapsvaardigheden 
in bredere zin, specifiek gericht op het 
ontwikkelen van politieke interesse en 
zelfvertrouwen, waardevol zijn. Er is ook 
aanzienlijke ruimte voor verbetering 
op het gebied van kennis en informatie. 
Vrouwen zouden gedetailleerde 
ondersteuning kunnen krijgen bij het 
inschrijvingsproces voor een kieslijst. 
De gemeente Amstelveen besloot 
bijvoorbeeld in 2021 gericht vrouwen 
te werven voor de lokale politiek en 
bood aan belangstellende vrouwen een 
introductiecursus gemeentepolitiek. 
Bovendien kunnen politieke partijen 
zelf een aanzienlijke rol spelen bij het 
wegnemen van obstakels voor vrouwen. 
Er zouden campagnes opgezet kunnen 
worden om meer vrouwen bij partijen 
te krijgen. Ook zouden politieke partijen 

gendergelijkheid kunnen opnemen 
in de statuten, zoals bijvoorbeeld het 
hanteren van een 50/50-verdeling van 
vrouwen bij het spreken op congressen. 

Conclusie
Concluderend blijven, ondanks 
historische mijlpalen zoals het 
verwerven van kiesrecht in 1919, 
vrouwen ondervertegenwoordigd 
in de betrokkenheid in de politiek. 
De geschiedenis toont een aantal 
lichtpunten, zoals Aletta Jacobs en Suze 
Groeneweg, die zich hebben ingezet 
voor verandering. Sociale culturele 
verwachtingen, politieke structuren 
en gebrek aan kennis en informatie 
blijken echter obstakels te vormen voor 
een evenredige vertegenwoordiging 
in de Nederlandse politiek. In 
aanvulling op deze uitdagingen komt 
het vraagstuk naar voren waarom er 
gestreefd zou moeten worden naar een 
50/50-verdeling in de politiek. Gelijke 
genderverhoudingen in de politiek 
streven naar meer herkenning en een 
nauwkeurigere afspiegeling van de 
diverse belangen in de samenleving. 
Het Nederlandse politieke landschap 
biedt wel al enkele structurele 
voordelen, zoals het evenredige 
vertegenwoordigingssysteem en lange 
kieslijsten, die op papier gunstig zouden 
moeten zijn voor een diverse politieke 
vertegenwoordiging. Ondanks deze 
voordelen blijft de praktijk achter en 
het is dan ook van belang om op zoek 
te gaan naar oplossingen. Zo kunnen 
politieke partijen een actieve rol spelen 
door gendergelijkheid te bevorderen 
in hun statuten, en kunnen trainingen 
gericht op het stimuleren van ambitie 
en leiderschapsvaardigheden vrouwen 
ondersteunen bij het overwinnen van 
bescheidenheid en het actief nastreven 
van politieke carrières. In de weg naar 
een evenwichtige politieke toekomst 
voor Nederland is het duidelijk dat er 
nog werk aan de winkel is. Het is pas 
wanneer de stemmen van vrouwen 
volledig vertegenwoordigd worden, dat 
Nederland zijn reputatie als voorloper 
op het gebied van progressiviteit 
en gelijkheid op politiek niveau kan 
waarmaken. 

“Als de 

genderverhoudingen in de 

politiek meer gelijk zijn, 

betekent dit dat vrouwen hun 

recht op politieke participatie 

beter kunnen uitoefenen. 
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Greetings from… 
Could you tell us something about 
yourself?
My name is Isabelle Maas, I’m 21 
years old and I am currently in China 
for the last half year of my bachelor's 
degree in International Business. I 
have always wanted to study abroad, 
so one of the reasons I chose to 
study in Maastricht is because 
it is obligatory for the bachelor 
International Business. I am having 
a great time in Shanghai, and I can 
encourage everyone who has the 
opportunity to take it. 

Could you tell us why you chose 
Shanghai for your exchange?
I really wanted to go to a country 
outside of Europe which has a 
completely different culture than I am 
used to, and Asia seemed nice. For 
the selection procedure you need to 
make a top 6. For my top 6 I only put 
universities in Asia on my list. I didn’t 
know a lot about China but I had the 
image of a huge modern city with 
a lot of skyscrapers and I thought I 
could have a fun time here. Shanghai 
is really Chinese but a little bit more 
Western than other cities in China like 
Beijing, which I liked. Other cities in 
China are a little bit older and more 
traditional but Shanghai is a modern 
city and has a bit of a European 
influence. If you are done with Chinese 
culture, you can visit more Western 
neighborhoods since there are 
three really big and nice European 
neighborhoods, so you have the best 
of both worlds here. 

What is the education system like 
there? How does it differ from 
Maastricht?
The education system is the complete 
opposite of Maastricht. In Shanghai, 
we have mandatory lectures, no 
tutorials or assignments where you 
work together. The tutors summarize 
the book every lesson so you don’t 
need to prepare anything, you just 
need to listen. The level of the 
courses is also very different. The 
mathematical courses are really 
difficult and of a way higher level 

than in Maastricht, but the rest of the 
courses like business, law and politics 
are high school level. You have two 
semesters, so I follow all the courses 
for 16 weeks which means I have a lot 
more courses at the same time and 
therefore also more contact hours. 

Something that is a bit weird but 
funny is that China is a dictatorship 
which means I have propaganda 
during class. The exchange students 
see it as a bit of a joke, but the 
teachers and students are really 
serious about it. There are some 
topics like unemployment in China 
and Corona you cannot talk about 
because it is not allowed.

Could you take us along for a typical 
week in Shanghai?
I have class from Tuesday to Thursday 
and those days I’m pretty much at 
the university the entire day. I live 
on campus in a dormitory, where we 
have a gym, library, multiple café’s, 
restaurants and supermarkets, so 
everything you need is on campus. 
The three days I have class from 10 
till 6 so those days I am on campus 
the entire day. On the weekends we 
usually make trips within China. There 
are a lot of big cities really close to 
Shanghai and traveling is really cheap 
and efficient here. We saw a lot of 
cities that are 30 minutes away by 
high-speed train but we also made a 
couple of trips a bit further away. We 
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also try to see a lot of the city and go 
clubbing at the weekends since the 
nightlife here is really good. Shanghai 
is such a big city, so we still discover 
new things every time. 

How do you think Chinese culture 
differs from Dutch culture?
The culture here differs a lot from 
Dutch culture. Here people live more 
on the streets and in public instead of 
inside which is in the Dutch culture. 
It is very lively everywhere, there are 
a lot of sports fields where people 
play sports or workout, a lot of street 
food stands and people who meet and 
hang out on the streets. In summer 
you have a lot of elderly people 
who dance on squares together or 
do tai chi. Chinese people behave 
very differently. They have different 
norms and values. Unlike Europeans 
they are really introverted, shy and 
impressed by foreigners. They are 
not used to seeing foreigners that 
much because there are not a lot of 
tourists after Covid, so we have a bit 
of foreigner privilege. We don’t need 
to pay to get into clubs, we don’t 

have to pay for drinks in clubs, we 
get discounts when we go out to eat 
because they are ‘’happy’’ we chose 
their restaurant and we get asked to 
take a picture quite often. Finally, it is 
a bit more modern in Shanghai. You 
have facial recognition to pay in most 
supermarkets and they use facial 
recognition instead of keys. To get into 
our dorm, library, university and gym, 
they scan your face instead of a key 
or card.

Would you recommend Shanghai as a 
place to study?
100%. In the beginning it can be a 
bit overwhelming because it is so 
different from Europe, but it is such 
a nice city. You have a lot of city 
centers and nice neighborhoods with 
street food, nice restaurants and 
bars. The universities in Shanghai 
are spread throughout the city so 
there are students everywhere and 
the nightlife is amazing. You can 
travel so cheaply and easily to other 
cities and countries so it’s really nice. 
If you would like an exchange with 
a completely different culture than 
you are used to, Shanghai is a great 
option. 
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Let's Meet
Gefeliciteerd! Je hebt het grootste deel van je studie achter de rug en de stap 
van de collegebanken naar de praktijk komt steeds dichterbij. Waarschijnlijk 
heb je veel vragen: wat ga ik doen? Waar wil ik aan de slag? Wat vind ik 
belangrijk in een baan en wat zoek ik in een werkgever? Vragen die je 
waarschijnlijk niet direct kunt beantwoorden. Je moet dus op onderzoek uit.

Als je geïnteresseerd bent in de advocatuur, het notariaat of belastingadvies 
en je je carrière een vliegende start wilt geven, dan ben je bij NautaDutilh aan 
het goede adres. NautaDutilh is een internationaal advocatenkantoor met 
vestigingen in Amsterdam, Rotterdam, Brussel, Londen, Luxemburg en New 
York. Met meer dan 400 advocaten, notarissen en belastingadviseurs zijn we 
een van de grote advocatenkantoren in de Benelux en draaien we mee in de 
wereldwijde juridische top. En omdat we onafhankelijk zijn, bepalen wij onze 
eigen koers. Bepaal jij ook je eigen koers en ben je eigenzinnig, innovatief en 
ambitieus? Dan maken wij graag kennis met je!

Vliegende start als kandidaat-notaris 
Wanneer je wordt aangenomen als kandidaat-notaris, dan start je direct 
in het NDinstitute en op je eigen praktijkgroep. Het NDinstitute is ons 
interne opleidingsprogramma waarbij je samen met jouw collega advocaat-
stagiaire(e)s en kandidaat-notarissen gedurende vier maanden trainingen 
volgt. Daarnaast start je direct op je eigen praktijkgroep en draai je gelijk 
mee in lopende of nieuwe dossiers. Ook gedurende jouw verdere carrière 
bij NautaDutilh vinden wij het belangrijk dat jij alle mogelijkheden krijgt om 
je te ontwikkelen tot een excellente kandidaat-notaris. Vanaf je tweede jaar 
bij NautaDutilh start je daarom in het Talent Ontwikkel Programma (TOP). 
Aandacht voor jouw individuele kwaliteiten en voorkeuren staat centraal zodat 
jij je ontwikkeling zelf inhoud en vorm kan geven.

Masterclass 
Ieder jaar organiseren wij een Masterclass. Een groep van 24 rechtenstudenten 
gaat tijdens dit driedaagse evenement de confrontatie aan met de 
rechtspraktijk. Zo krijg je niet alleen een goed beeld van onze werkzaamheden, 
maar neem je ook een kijkje in de kantoren, verschillende praktijkgroepen en 
collega’s. Al met al een uitdagend en niet te missen evenement!

Stages
Daarnaast bieden wij studenten gedurende het hele jaar de mogelijkheid om 
een studentstage te komen lopen. Je werkt twee maanden aan uiteenlopende 
zaken op twee verschillende praktijkgroepen, schuift aan bij meetings en 
bent uiteraard welkom bij alle sociale evenementen. Deze studentstage kun 
je lopen in Amsterdam of Rotterdam. Er is ook de mogelijkheid een maand 
stage te lopen op ons kantoor in Londen of New York! Na de studentstage is 
het mogelijk om aan NautaDutilh verbonden te blijven als werkstudent of 
scriptiestudent.  

Contact
Heb je vragen over onze Masterclass, stagelopen of de sollicitatieprocedure? 
Kijk dan op www.werkenbijnautadutilh.nl of neem contact met ons op. 
We horen graag van je! 

Bente van Bommel
Campus Recruiter
06 51 37 68 76
Bente.vanBommel@nautadutilh.com

Mimi Gaillard
Campus Recruiter
06 29 63 69 88
Mimi.Gaillard@nautadutilh.com

@werkenbijnautadutilh

@werkenbijnautadutilh
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By: Julia Viskaal, Bachelor Psychology

What started with a computing machine 
decades ago has now become a 
universal force reshaping our daily lives. 
Artifi cial intelligence is encountered on 
a daily basis. You may not realize this, 
but slowly it is taking charge. But what 
does it really mean? AI is the ability of 
computers and machines to perform 
tasks that typically require human 
cognition.
It is important to be aware of the 
infl uences of AI on human intelligence. 
In this article we will decipher what 
exactly artifi cial and human intelligence 
consists of, and we will analyze the
advantages and disadvantages of 
artifi cial intelligence on humanity.

Evolution of AI
Artifi cial intelligence has undergone 
many dramatic changes since its rise to 
achieve its current form. As technology 
becomes increasingly complex, AI's 
ability to imitate human intelligence
follows. To truly apprehend the 
mechanisms of AI it is essential to be 
familiar with the underlying roots.
There are several developments that 
contributed to the emergence of AI. The 
fi rst of these dates back to the 16th 
century, when Rene Descartes proposed 
the idea that human and animal
bodies are nothing more than complex 
machines. This philosophical viewpoint 

played a role in the concept of turning 
living organisms into machines. In the 
succeeding centuries, machinery
and computation became increasingly 
popular.
AI was fi rst brought into existence in 
the 1950s, when researchers began 
to examine the possibility of creating 
machines that had the ability of 
mimicking human intelligence. One of 
the fi rst successes was achieved by Alan 
Turing, a British mathematician and 
computer scientist who introduced the 
concept of a theoretical machine that 
could execute any computable operation, 
thus establishing the groundwork for 
modern computing. In 1956 the term 
'artifi cial intelligence' was coined at 
the Dartmouth Conference and it was 
launched as a research fi eld.
Over time the term AI became accepted 
by a wider range of researchers. 
However, it was not until 1966 that true 
AI programs were introduced, such as 
'Eliza', a computer program that was
capable of conversing with a human.
In the 1990s was when the fi eld of AI 
started evolving rapidly. Terms such 
as 'neural networks' and 'machine 
learning' offered AI a chance to adapt 
and learn on its own, allowing it to 
improve its performance without human 
intervention.
In the following years AI began achieving 

signifi cant progress in domains such as 
self-driving cars, speech understanding, 
image classifi cation and language 
models. Looking at AI as it is today, it is 
not solely about calculations or pattern 
recognition anymore; AI is now able to
produce creative content comparable to 
that of humans. We can confi dently say 
that AI has come a long way in the past 
decades.

Types of AI
Artifi cial intelligence can be categorized 
into four different forms: reactive, limited 
memory, theory of mind and self-aware. 
To gain a better understanding of AI it is 
helpful to have a general knowledge of 
these forms.

Reactive AI
This is the simplest type of AI. 
Programmed to yield consistent outputs 
based on incoming data, this form 
reacts predictably to given situations, 
consistently delivering the same 
response. However, reactive AI lacks 
the capacity to learn actions or predict 
the past or future. In other words, this 
type of AI cannot perform beyond their 
designated functions for which they 
were initially programmed.

Limited Memory AI
Limited memory AI learns from 
past experiences and accumulates 
knowledge through observations or 
data analysis. This AI category utilizes 
historical data alongside pre-existing
programmed information to predict 
outcomes and execute complex 
classifi cation assignments.
Currently, it stands as the most 
commonly used form of AI.

Theory of Mind AI
Theory of mind AI makes it possible to 
engage in a meaningful conversation 
with an emotionally intelligent robot 
resembling an actual human being. This 
type of AI can aid machines in acquiring 
true decision-making capabilities that 
are akin to those of humans. These 
machines will achieve the ability to 

Let's Meet
Gefeliciteerd! Je hebt het grootste deel van je studie achter de rug en de stap 
van de collegebanken naar de praktijk komt steeds dichterbij. Waarschijnlijk 
heb je veel vragen: wat ga ik doen? Waar wil ik aan de slag? Wat vind ik 
belangrijk in een baan en wat zoek ik in een werkgever? Vragen die je 
waarschijnlijk niet direct kunt beantwoorden. Je moet dus op onderzoek uit.

Als je geïnteresseerd bent in de advocatuur, het notariaat of belastingadvies 
en je je carrière een vliegende start wilt geven, dan ben je bij NautaDutilh aan 
het goede adres. NautaDutilh is een internationaal advocatenkantoor met 
vestigingen in Amsterdam, Rotterdam, Brussel, Londen, Luxemburg en New 
York. Met meer dan 400 advocaten, notarissen en belastingadviseurs zijn we 
een van de grote advocatenkantoren in de Benelux en draaien we mee in de 
wereldwijde juridische top. En omdat we onafhankelijk zijn, bepalen wij onze 
eigen koers. Bepaal jij ook je eigen koers en ben je eigenzinnig, innovatief en 
ambitieus? Dan maken wij graag kennis met je!

Vliegende start als kandidaat-notaris 
Wanneer je wordt aangenomen als kandidaat-notaris, dan start je direct 
in het NDinstitute en op je eigen praktijkgroep. Het NDinstitute is ons 
interne opleidingsprogramma waarbij je samen met jouw collega advocaat-
stagiaire(e)s en kandidaat-notarissen gedurende vier maanden trainingen 
volgt. Daarnaast start je direct op je eigen praktijkgroep en draai je gelijk 
mee in lopende of nieuwe dossiers. Ook gedurende jouw verdere carrière 
bij NautaDutilh vinden wij het belangrijk dat jij alle mogelijkheden krijgt om 
je te ontwikkelen tot een excellente kandidaat-notaris. Vanaf je tweede jaar 
bij NautaDutilh start je daarom in het Talent Ontwikkel Programma (TOP). 
Aandacht voor jouw individuele kwaliteiten en voorkeuren staat centraal zodat 
jij je ontwikkeling zelf inhoud en vorm kan geven.

Masterclass 
Ieder jaar organiseren wij een Masterclass. Een groep van 24 rechtenstudenten 
gaat tijdens dit driedaagse evenement de confrontatie aan met de 
rechtspraktijk. Zo krijg je niet alleen een goed beeld van onze werkzaamheden, 
maar neem je ook een kijkje in de kantoren, verschillende praktijkgroepen en 
collega’s. Al met al een uitdagend en niet te missen evenement!

Stages
Daarnaast bieden wij studenten gedurende het hele jaar de mogelijkheid om 
een studentstage te komen lopen. Je werkt twee maanden aan uiteenlopende 
zaken op twee verschillende praktijkgroepen, schuift aan bij meetings en 
bent uiteraard welkom bij alle sociale evenementen. Deze studentstage kun 
je lopen in Amsterdam of Rotterdam. Er is ook de mogelijkheid een maand 
stage te lopen op ons kantoor in Londen of New York! Na de studentstage is 
het mogelijk om aan NautaDutilh verbonden te blijven als werkstudent of 
scriptiestudent.  

Contact
Heb je vragen over onze Masterclass, stagelopen of de sollicitatieprocedure? 
Kijk dan op www.werkenbijnautadutilh.nl of neem contact met ons op. 
We horen graag van je! 

Bente van Bommel
Campus Recruiter
06 51 37 68 76
Bente.vanBommel@nautadutilh.com

Mimi Gaillard
Campus Recruiter
06 29 63 69 88
Mimi.Gaillard@nautadutilh.com

@werkenbijnautadutilh

@werkenbijnautadutilh
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grasp and retain emotions, subsequently 
adapting their behavior based on these 
emotions during interactions with 
individuals. Theory of mind AI has not 
completely been accomplished as it 
is extremely difficult to replicate the 
process of shifting behavior based
on rapidly shifting emotions. That being 
said, we are advancing in this type.

Self-aware AI
Self-aware AI is seen as the most 
sophisticated form of AI. Once machines 
gain the ability to perceive their own 
emotions and understand the emotions 
of those nearby, they will attain a
level of consciousness and intelligence 
comparable to that of humans. This 
form of AI will also possess desires, 
necessities, and emotions. Self-aware AI 
is something that scientists have not
been able to achieve yet, but may be 
able to in the future.

Human intelligence
To understand the influence of AI on 
human intelligence, it is crucial to grasp 
the essentiality of human intelligence.
Although there isn't a standard definition 
of intelligence, it is generally agreed 
upon that intelligence consists of 
mental abilities such as logic, reasoning, 
problem-solving and planning.
These vague concepts led to 
psychologists developing numerous 
opposing theories on intelligence.

Spearman's General Intelligence (g)
General intelligence, commonly referred 
to as the g factor, indicates a broad 
mental capability that, according to 
Spearman's theory, serves as the basis 
for various specific skills such as verbal, 
spatial, numerical, and mechanical 
abilities.

Thurstone's Primary Mental Abilities
The previous notion of a g-factor 
was challenged by Thurstone, who 
identified various core mental abilities 
that form intelligence rather than a 
singular overarching factor. These 
seven fundamental mental abilities 
in Thurstone’s model are verbal 
comprehension, word fluency, numerical 
ability, spatial visualization, perceptual 
speed, memory, and inductive reasoning. 
It is important to note that Thurstone did 
not reject Spearman's theory, rather he 
added to it.

Gardner's Multiple Intelligences
Building upon Thurstone's research, 
Gardner suggested the existence 
of various forms of intelligence. He 
disagreed with the idea of there being 
one single form of intelligence, and

proposed that there are distinct forms 
of intelligence: linguistic, logical-
mathematical, spatial, musical, bodily-
kinesthetic, interpersonal, intrapersonal, 
and naturalist intelligence. These forms
of intelligence each resemble unique 
and relevant skills and talents.

Triarchic Theory of Intelligence
Building on Gardner's theory, Sternberg 
proposed a theory of intelligence 
consisting of three categories, based on 
the idea that intelligence is the ability to 
attain success. Sternberg's theory
analyzes intelligence as having three 
aspects: analytical intelligence, creative 
intelligence and practical intelligence.

Aside from these theories, we are 
familiar with another type of intelligence, 
namely emotional intelligence. 
Emotional intelligence is the capacity to 
identify the meanings of emotions and
utilize them for reasoning and 
problem-solving. This distincts human 
intelligence from artificial intelligence 
as it is developed today. Artificial 
intelligence is in fact not able to perceive 
their own emotions and of those nearby 
(yet).

Advantages of AI
AI has evolved in such a sophisticated 
way, making the opportunities of it 
enormous. This has numerous benefits. 
Firstly, AI's significant role in the 
digitalization of society has led to an
increased efficiency and productivity 
in multiple industries, by helping us in 
collecting, processing and analyzing 
large amounts of data more rapidly 
than ever. Additionally, AI-driven 
technologies can be utilized to enhance 
user experiences and provide more 
personalized recommendations and 
services. Furthermore, AI holds the 
potential to transform education,
owing to its ability to provide 
personalized and individual teaching.
AI can also contribute to the 
improvement of human cognition and 
broaden our capacity for problem-
solving. For example, AI's computational 
skills allow us to address more complex
problems and simulations, ultimately 
enhancing analytical capabilities. 
AI algorithms aid individuals in 
enhancing decision-making by offering 
objective analysis and data-driven 
recommendations. AI also has the 
capacity to automate monotonous and 
repetitive tasks, allowing individuals 
to concentrate on more intricate and 
creative cognitive skills.
All in all, AI provides us with many 
benefits, making our lives easier and 
more efficient.

However, this does not alter the fact that 
AI also knows its disadvantages.

Adverse effect of AI
While it may be easier to ignore the 
negative impacts of AI, it is crucial to be 
aware of these impacts.
AI raises many ethical concerns. One 
of these regards dilemmas on the 
manipulation of human cognition and 
independence. When AI is used to 
customize certain content and ads 
according to people's likes, it could 
alter their actions without them being 
aware of this. This also involves 
privacy concerns. Another worry is 
that AI may follow prevailing societal 
biases that are found in the input data, 
resulting in prejudiced decision-making. 
Furthermore, the extensive use of AI
could lead to job displacement, which 
in turn leads to a rise of unemployment 
and economic inequality.
There are also concerns about the 
adverse effects of AI on human 
cognition. A rising dependence
on AI may lead to a decline in cognitive 
power. For instance, if individuals 
heavily depend on AI for activities 
such as navigation or mathematical 
calculations, there is a possibility that 
their proficiency in these domains 
could decline gradually. Furthermore, 
the convenient access to information 
facilitated by AI might lead to a loss of 
human's critical thinking and problem-
solving skills. Lastly, AI could result 
in a reduced need for exploration and 
learning.

Conclusion
To summarize, the rise and 
improvement of AI in the past decades 
has brought us many benefits, such as 
increased efficiency and productivity 
in several areas and a possible 
enhancement of our problem-solving 
skills. In contrast to this, AI also involves 
many ethical concerns that must not be 
forgotten before our society becomes 
dependent on AI.
Should we be scared of AI taking 
over society? No. AI is, as of now, 
considerably distant from mimicking the 
complete spectrum of human cognitive 
capabilities. Although AI demonstrates
proficiency in certain tasks and domains, 
it falls short in possessing the general 
intelligence and adaptability shown 
in human cognition. Human cognition 
holds a diverse set of skills, such as
abstract reasoning, creativity, emotional 
intelligence, and ethical decision-
making—areas AI systems have not 
been able to reach yet.
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Robert Jansen is werkzaam als senior-

parketsecretaris voor het Landelijk 

Parket van het  Openbaar Ministerie 

(hierna: OM) in Zwolle. In zijn rol als 

parketsecretaris is hij onder meer 

betrokken bij het opsporen van 

ontsnapte delinquenten uit TBS-

instellingen. In dit interview vragen 

wij de heer Jansen naar zijn studietijd, 

zijn werkzaamheden binnen het 

OM en waarom een functie binnen 

het OM interessant is voor de 

Maastrichtse rechtenstudent. 

Door: 
Julia Gest en Jeroen Beelen

Hoe heeft u uw studententijd 
ervaren?
Ik heb niet aan de universiteit 
gestudeerd zoals jullie. Ik heb een 
opleiding gevolgd die door het 
Ministerie van Justitie werd 
georganiseerd. Hierbij ben ik twee 
jaar buiten het OM geplaatst, en 
heb ik in deze periode les gehad 
aan de Universiteit van Groningen. 
Hier kreeg ik les in verschillende 
rechtsgebieden zoals: bestuursrecht, 
personen- en familierecht en 
strafrecht. Door deze opleiding was 
het voor mij mogelijk om zowel 
binnen de rechtbank als het Openbaar 
Ministerie als secretaris te werken. 
De opleiding heeft twee jaar geduurd. 

Het is pittige opleiding naar mijn 
mening. 1 week in de maand werd 
je intern geplaatst, waarbij we van 
s’ochtends 9 uur tot s ’avonds 20.00 
uur les hadden. Het huiswerk moest 
je in de drie weken ertussen weer 
doen. Daarnaast liep je constant 
stage. 

Had u toen u aan de opleiding begon 
al andere juridische kennis/ervaring 
opgedaan?
Ik heb destijds de meao gedaan, dit 
staat voor middelbaar economisch en 
administratief onderwijs, ondertussen 
bestaat deze opleiding niet meer. 
Bij deze opleiding heb ik wel een 
juridische richting gevolgd. Je kreeg 
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wat juridische basisbeginselen, maar 
dit is heel anders dan de opleiding die 
ik bij het ministerie gevolgd heb of 
zoals jullie volgen bij de universiteit.

Was uw opleiding bij het ministerie 
dan ook specifiek gericht op 
de werkzaamheden binnen het 
Openbaar Ministerie?
Jazeker. Ik heb eerst familie- en 
bestuursrecht gedaan. Hierna heb ik 
nog een jaar strafrecht gevolgd. Mijn 
keuze is vervolgens op het strafrecht 
gevallen. 

Interesseerde u het strafrecht het 
meest?
Ja, ik ben ooit weggegaan bij het 
OM. Ik werd vervolgens juridisch 
medewerker bij het kantongerecht, dit 
heb ik vier jaar gedaan. Hier merkte 
ik dat dit niks voor mij was. Juridisch 
medewerker zijn bij een rechtbank 
of secretaris bij het OM twee heel 
verschillende functies. Ik vind zelf 
dat ik niet echt weggelegd ben voor 
het werk bij een rechtbank of een 
kantongerecht. De dynamiek van het 
OM is totaal anders dan de dynamiek 
bij een kantongerecht of rechtbank.

Waar zit het grootste verschil in de 
dynamiek?
De hectiek. Bij de rechtbank is het 
werk niet heel hectisch. Het kan heel 
erg druk zijn, maar bij het OM word 
je geleid door de waan van de dag 
en bij de rechtbank is meer gepland. 
. Ik kan niet heel erg goed tegen een 
werkomgeving waarin alles precies 
vaststaat. De hectiek is wat ik nodig 
heb. 'S ochtends naar mijn werk toe 
gaan en geen idee wat mij te wachten 
staat is een fijn aspect aan mijn baan.

U bent senior-parketsecretaris bij 
het OM. Wat houdt deze functie 
precies in?
Ik zit bij een heel specifiek team 
dat het “Fast-team” (Fugitive Active 
Search Team) heet. Ik ben jarenlang 
gewoon secretaris geweest bij 
het OM, waarbij ik onderzoeken 
heb gedraaid. Bij mijn huidige rol 
richt ik mij puur op het opsporen 
van veroordeelden, verdachten 
of gevluchte tbs’ers. Dit is een 
heel andere rol dan een “gewone 
secretaris” bij het OM.

Door met name mijn twee collega-

secretarissen worden de Europese 
Arrestatiebevelen opgemaakt. Ik ben 
de coördinerend secretaris binnen 
Fast. In mijn functie ben ik het eerste 
aanspreekpunt voor de teamleiders 
van de politie (Driebergen en Zwolle) 
alsmede belangrijke partners 
als het CJIB, IOS (Internationale 
overdracht Strafvonnissen) en Airs 
(afdeling internationale rechtshulp 
in strafzaken). In de functie van 
parketsecretaris beoordelen 
we BOB-aanvragen (aanvragen 
voor het inzetten van bijzondere 
opsporingsbevoegdheden), 
onderhouden we de correspondentie 
met het buitenland over 
aanhoudingsverzoeken, stellen 
we uitleveringsverzoeken op en 
onderhouden we contact met het 
ministerie van Justitie en Veiligheid. 
Kortom, de functie als senior-
parketsecretaris is dus heel divers.

Heeft u binnen uw functie een 
favoriete werkzaamheid?
Dit klinkt misschien heel vreemd, 
maar als twee mensen uit een tbs- 
kliniek ontsnappen zit ik in mijn 
element. Ik voel me als een vis in het 
water bij de hectiek die een dergelijk 
onderzoek met zich meebrengt. 
Uiteraard ben ik niet blij dat een 
dergelijke ontsnapping mogelijk is. 

U noemt het voorbeeld van een 
ontsnapping uit een tbs-kliniek. Hoe 
gaat u in zo'n situatie te werk?
De inrichting in kwestie moet binnen 
een uur de onttrekking melden bij 
het team in Driebergen. Bij dit team 
is dan ook sprake van een 24-uurs 
bezetting van personeel, zodat deze 
ten alle tijde bereikt kan worden. 
Vervolgens wordt er gekeken of er 
aanknopingspunten zijn voor de 
opsporing. Wanneer er meerdere 
mensen zijn ontsnapt betekent het 
in de praktijk dat je prioriteiten gaat 
stellen, je gaat hierbij eigenlijk kijken 
welke ontsnapte tbs’er het meeste 
potentiële risico oplevert.

Al het bovenstaande gaat natuurlijk 
in samenwerking met de politie. Deze 
samenwerking moet dan ook goed 
zijn. Dit betekent dat het OM en de 
politie goed en veelvuldig overleg 
met elkaar hebben om te beslissen 
voor welke richting er in een dergelijk 
onderzoek gekozen moet worden. 

Ziet u het politieteam vaak?
Het Fast team is binnen het Openbaar 
Ministerie ondergebracht bij het 
Landelijk Parket in Zwolle. De 
politieteams zijn op twee vestigingen 
gelokaliseerd. Het ene team is in 
Zwolle gevestigd. Het andere team 
centraal in Nederland. Het spreekt 
voor zich dat ik vaker bij het team in 
Zwolle zit dan het andere team. De 
reistijd speelt dan wel parten. Het 
liefst overleg ik fysiek maar dat is 
met het ene team dus eenvoudiger 
dan met het andere.

Is het een bewuste keuze geweest 
om binnen het Fast-team werkzaam 
te zijn?
Ik ben gevraagd voor deze functie. 
Het Fast-team valt onder het team 
van Zwolle, dit valt onder het 
landelijke parket. Ik ben door de 
toenmalige teamleider gevraagd om 
te kijken of het Fast-team niet anders 
kon worden georganiseerd. 

Wilt u uiteindelijk in deze rol 
blijven werken? Ziet u dit als uw 
“droombaan”?
Ik ben al wat ouder. Ik moet nog 
een 4 à 5 jaar werken voordat ik 
met pensioen kan. Ik blijf normaal 
gesproken in de functie werkzaam 
totdat ik met pensioen ga. Ik vind 
het hartstikke leuk bij het OM. Ik ben 
zelf ook woonachtig in Zwolle, dus 
ik vind het fijn om dicht bij huis te 
werken. Daarbij is het voordeel van 
dit werk dat je met vaste politieteams 
werkt. In mijn beginstadium als 
secretaris was ik ook gewend om met 
vaste politieteams te werken. Ik had 
destijds de stad Deventer onder mij, 
waar in die tijd veel gebeurde. Het 
was hierbij fijn dat ik al mijn collega’s 
kende, zodat ik beter wist op welke 
collega ik bijvoorbeeld wat extra 
moest letten.

Toen ik daarna naar team Oost-
Nederland toe ging had ik de ene 
week een team uit Nijmegen en de 
andere week weer een team uit 
Zwolle. Je kreeg hierdoor minder 
binding met de collega’s. Ik vind 
zelf die sociale binding met mensen 
belangrijk bij mijn werk. Dit is binnen 
mijn huidige rol aanwezig. Je weet 
wie je aan de telefoon hebt en je 
weet hoe mensen werken. Dit vind ik 
prettig binnen mijn functie.
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U bent op het moment al heel lang 
werkzaam binnen het OM. Heeft 
u een spraakmakende zaak of een 
moment in uw carrière die eruit 
springt?
Niet iets specifieks. Ik vond vroeger 
TGO’s (opsporingsonderzoek voor 
complexe rechercheonderzoeken met 
een grote maatschappelijke impact) 
heel leuk en grote onderzoeken 
vind ik ook leuk, vooral als ze heel 
hectisch zijn. 

Er is op het moment veel onrust over 
de aanpak van de georganiseerde 
misdaad in Nederland. Vindt u dat 
er sprake is van een verharding van 
het criminele circuit in de afgelopen 
jaren?
Ik kan alleen voor mezelf spreken. 
Ik zie dat de zaken die bij het OM 
komen in de laatste jaren ontzettend 
verhard zijn. In de tijd dat ik begon 
had je sporadisch een liquidatie. Ik 
wil niet zeggen dat ze op het moment 
aan de lopende band gebeuren, maar 
het is wel degelijk een toename. De 
verharding die je ziet in bijvoorbeeld 
de drugscriminaliteit zorgt naar mijn 
mening wel mede voor een verruwing 
van de samenleving.

De verharding van de criminaliteit 
heeft op het moment ook implicaties 
voor de veiligheid van advocaten, 
officieren van justitie en rechters. 
Merkt u zelf in uw werkzaamheden 
iets van deze trend?
We zien inderdaad dat collega’s van 
ons beveiligd moeten worden, wat 
implicaties heeft voor hun privé- 
leven. Ik heb hier zelf echter geen 
last van.

Zou u dit beroep nog steeds willen 
uitvoeren, ook als dit implicaties zou 
hebben voor uw veiligheid?
Ja. Ik ben verknocht aan mijn baan. Ik 
ben een echte OM’er.
Zien jullie een stijgende trend in 
het aantal ontsnappingen uit tbs-
klinieken?
Dit jaar zien we een kleine daling ten 
opzichte van vorig jaar. Gedurende 
de covid-crisis werd er minder verlof 
verleend aan tbs’ers. Na de covid-
crisis is er weer meer verlof verleend 
en is het aantal onttrekkingen 
toegenomen ten opzichte van de 
covid-crisis, maar iets minder dan 
voorafgaand aan de crisis. 

Het overkoepelende thema voor 
dit Bulletin is de verkiezingen 
van afgelopen november. Zijn er 
bepaalde zaken die u wenst dat een 
nieuw kabinet gaat aanpakken, met 
betrekking tot uw werkzaamheden?
Er wordt altijd geroepen dat er meer 
politie bij moet. De praktijk is echter 
een stuk weerbarstiger. Je kan 
niet zomaar een blik politieagenten 
opentrekken. Zo werkt het gewoon 
niet. Ik denk dat de invloed van de 
verkiezingen op mijn werkzaamheden 
marginaal zijn. Misschien dat een 
nieuw kabinet meer geld aan politie 
en justitie toebedeelt maar of 
dat direct merkbaar zal zijn in de 
capaciteit is naar mijn persoonlijke 
mening maar de vraag. 

Ondervinden jullie bij het OM veel 
problemen van het tekort aan 
agenten?
Ja, het betekent dat we minder zaken 
kunnen oppakken. Verder zie je dat 
binnen de politie de gemiddelde 
leeftijd redelijk hoog is. In de 
aankomende jaren zullen er dus heel 
veel ervaren krachten uitstromen. 
Voordat je dit hebt opgevangen en 
nieuwe ervaring hebt opgebouwd ben 
je een aantal jaren verder. Het is dan 
ook een probleem waar ik mij zorgen 
over maak.

Hoe bevallen piketdiensten 
(oproepdiensten) u?
Mijn vrouw vindt het af en toe wat 
lastig. Ik heb regelmatig piketdienst. 
Het kan dan voorkomen dat je privé 
op pad bent en dan het een en ander 
moet regelen. Ik vind dit zelf niet erg. 
Het hoort bij mijn functie.
Jullie vervullen met het OM 
een belangrijke rol binnen de 
Nederlandse rechtsstaat. Heeft u het 
idee dat veel mensen op de hoogte 
zijn van de werkzaamheden die het 
OM uitvoert?
Ik denk dat het grootste gedeelte 
van de Nederlandse bevolking geen 
idee heeft wat het OM precies doet. 
Misschien zou het OM juist wat meer 
op de voorgrond moeten treden, 
om duidelijk te maken wat haar rol 
precies is.

Zou u het fijn vinden als burgers 
meer zouden weten over het OM?
Soms wel. Ik denk dat het OM soms 
dingen te veel laat gebeuren. Er 

worden wel eens onzin verhalen 
verteld in de media. We zouden naar 
mijn mening hier überhaupt meer 
op moeten anticiperen. We laten het 
naar mijn mening veel over onze kant 
gaan. 

Ten slotte. Waarom zou een baan 
bij het OM interessant zijn voor een 
rechtenstudent die dit nu leest?
Ik ben in mijn werk heel zelfstandig. 
Mijn officier laat mij heel vrij in wat 
ik doe, dit geldt niet alleen voor mijn 
officier, ik zie dit ook bij collega-
secretarissen. Het is mijn ervaring 
bij het OM sowieso al dat je heel 
zelfstandig bent en zelf beslissingen 
mag nemen. Tuurlijk, uiteindelijk 
is de officier eindverantwoordelijk 
dus moeten er dingen besproken 
worden. Maar je bent de spil in de 
contacten tussen politie en OM. 
Bij het Fast-team heb je nog meer 
contactpersonen en instanties 
waar overleg mee wordt gevoerd. 
Concluderend, het zelfstandige aspect 
van mijn baan is wat mij het meest 
aanspreekt.

Heeft u nog een tip voor de 
Maastrichtse rechtenstudent?
Vergeet vooral het OM niet! Het lijkt 
misschien van buitenaf een stoffige 
organisatie, maar dit is in de praktijk 
helemaal niet. Het is gewoon lekker 
relaxed en de mensen zijn leuk. 
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Door: Zoe Sürig

Huisarts Truus Postma werd op 19 oktober 1971 voor het gerecht gedaagd omdat zij haar - door een hersenbloeding lichamelijk 
ernstig beperkte moeder - een dodelijke dosis morfine had toegediend. Deze zaak werd in 1973 wereldnieuws en was de start van 
de euthanasiediscussie in Nederland. Euthanasie is wettelijk geregeld in de “Wet toetsing levensbeëindiging op verzoek en hulp bij 
zelfdoding” waarmee Nederland voor een lange tijd een van de weinige landen ter wereld was met wetgeving die euthanasie met 
medische reden mogelijk maakt. Deze wet is met parlementaire meerderheid van D66, VVD en PvdA vastgesteld op 12 april 2001. 
Nederland loopt enorm voor op gebied van euthanasie ten opzichte van andere landen. Een euthanasiewens zonder medische reden 
is echter nog niet mogelijk. Uit een onderzoek van de Universiteit voor Humanistiek onder leiding van Dr. E.J. van Wijngaarden 
blijkt dat ongeveer 10.000 Nederlanders van 55 jaar en ouder graag zelf of met hulp een einde aan hun leven maken zonder dat zij 
(ernstig) ziek zijn. Op 6 november 2023 heeft Anne-Marijke Podt (D66) het wetsvoorstel ‘Voltooid Leven’ ingediend bij de Tweede 
Kamer. Maar, wat wil dit wetsvoorstel precies bereiken en hoe kijken de politieke partijen naar dit onderwerp?

Nederlandse euthanasiewet
Een einde maken aan het leven van 
iemand die daarom vraagt is strafbaar, 
zelfs als zij ernstige medische klachten 
hebben. Sinds de ‘Wet toetsing 
levensbeëindiging op verzoek en 
hulp bij zelfdoding’ kunnen artsen in 
bijzondere gevallen een patiënt helpen 
met sterven. Er gelden strenge regels 
voor euthanasie. De arts mag enkel een 
patiënt helpen met sterven als er aan 
de ‘zes zorgvuldigheidseisen’ is voldaan. 

Ten eerste moet de arts overtuigd zijn 
dat de vraag om euthanasie vrijwillig 
is. Niemand mag de patiënt dan 
ook dwingen of onder druk zetten. 
Daarnaast moet de arts overtuigd zijn 
dat de patiënt uitzichtloos en ondraaglijk 
lijdt. Dit is echter een strenge norm. De 
arts dient hierbij te bekijken hoeveel 
verbetering een behandeling nog kan 
geven en hoe de patiënt het lijden 
ervaart. Euthanasie wordt in de meeste 
gevallen verleend aan mensen met 

kanker in de stervensfase, mensen 
met chronische ziekten en mensen met 
hart- en vaataandoeningen. Mensen met 
dementie, psychiatrische aandoeningen 
of ouderdomsklachten komen minder 
vaak in aanmerking. 

Verder moet de arts de desbetreffende 
patiënt informatie geven over de 
medische situatie waarin hij zich bevindt 
en wat de vooruitzichten zijn. Als de 
patiënt blijk geeft de situatie niet te 
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begrijpen, moet de arts ervoor zorgen 
dat de patiënt voldoende weet om een 
goede keus te kunnen maken. De arts 
moet kijken naar andere manieren om 
het lijden te verminderen. Indien de arts 
en patiënt samen besluiten dat er in 
het desbetreffende geval geen andere 
optie is dan euthanasie, zal de arts ten 
minste één onafhankelijke arts raad 
moeten plegen. Deze onafhankelijke 
arts beoordeelt of de arts zich heeft 
gehouden aan de zorgvuldigheidseisen. 
Bij het uitvoeren van de euthanasie zal 
de arts een medisch zorgvuldige manier 
moeten gebruiken. Hierbij dient de arts 
de juiste medicijnen te gebruiken en de 
juiste stappen uit te voeren. Euthanasie 
is in Nederland geen recht. De patiënt 
moet altijd een verzoek indienen bij 
de arts. Indien er is voldaan aan alle 
zorgvuldigheidseisen, kan de arts er 
alsnog voor kiezen om niet mee te 
werken. De arts dient de patiënt dan 
door te sturen naar een andere arts. 
Het kan voor iemand die verlangt naar 
euthanasie een lang en zwaar traject 
zijn. Veel euthanasieverzoeken worden 
afgekeurd doordat de patiënt niet 
uitzichtloos of ondraaglijk genoeg lijdt.

Wetsvoorstel: ‘Voltooid leven’
De term ‘Voltooid leven’ wordt veelal 
gebruikt om aan te duiden dat iemand 
levensmoe is. Deze term kan ook, los 
van zelfdoding, gebruikt worden als 
iemand oud is en tevreden terugblikt 
op zijn leven. Els van Wijngaarden, 
die in 2016 promoveerde op ‘de 
ervaringswereld van het ‘Voltooid leven’, 
omschreef in haar boek het fenomeen 
‘Voltooid leven’ als “Een kluwen van 
onvermogen en onwil nog langer 
verbinding te maken met het leven. Dit 
proces van losraken en vervreemding 
(van de wereld, andere en jezelf) levert 
permanente innerlijke spanning en 
verzet op, en versterkt het verlangen 
om het leven te beëindigen.“ De huidige 
euthanasiewet biedt geen ruimte voor 
hulp bij zelfdoding voor mensen die 
niet ernstig ziek zijn.” Het komt ook 
voor dat mensen vanuit een wens tot 
zelfbeschikking en autonomie de eigen 
regie willen over het sterven. Dit voldoet 
momenteel niet aan de eis dat de patiënt 
uitzichtloos en ondraaglijk moet lijden 
met een medische grondslag, die de 
euthanasiewet stelt. In 2010 heeft er een 
burgerinitiatief plaatsgevonden onder 
leiding van Yvonne van Baarle. Sinds 
de dood van haar beide ouders liet de 

vraag “waarom kan het sterven van 
oude mensen niet beter” haar niet meer 
los. “Het zou toch menselijk zijn ouderen 
zelf te laten bepalen wanneer zij het 
leven willen beëindigen, ook als daar 
hulp bij nodig is?” Gesprekken leidden 
tot de oprichting van een burgerinitiatief. 
De initiatiefgroep bepleitte de legalisatie 
van stervenshulp aan mensen die hun 
leven voltooid achten. Op 18 mei 2010 
werd het burgerinitiatief aangeboden 
aan Johan Remkes, voorzitter van de 
Commissie voor verzoekschriften en 
Burgerinitiatieven. Uiteindelijk werd 
het wetsvoorstel eind 2013 afgewezen. 
Het onderwerp verdween echter niet 
van de politieke agenda. De Tweede 
Kamer had op onderzoek aangedrongen 
om te achterhalen hoe groot de groep 
ouderen met een voltooid leven eigenlijk 
is. Op 30 januari werd in Nieuwsuur het 
onderzoek van ‘Perspectieven op de 
doodswens van ouderen die niet ernstig 
ziek zijn: de mensen en de cijfers’, 
gepresenteerd. Dit is een onderzoek van 
Els van Wijngaarden van de Universiteit 
voor Humanistiek en het Julius Centrum 
voor Gezondheidswetenschappen van 
het Universitair Medisch Centrum 
Utrecht. Op 17 juli 2020 heeft Pia 
Dijkstra (D66) het initiatiefwetsontwerp 
‘Voltooid Leven’ ingediend bij de 
Tweede Kamer. De Raad van State 
heeft advies uitgebracht over dit 
wetsvoorstel. Het advies ging onder 
meer over de betrokkenheid van de 
arts en de duur en intensiteit van het 
traject. Op 6 november 2023 heeft 
Anne-Marijke Podt (D66) het aangepaste 
initiatiefwetsvoorstel ‘Voltooid 
Leven’ ingediend. Als deze wet wordt 
aangenomen, kunnen ouderen die hun 
eigen leven voltooid achten, met hulp 
hun leven beëindigen. Het wetsvoorstel 
beantwoordt de vraag op welke manier 
de oudere met een groeiende wens tot 
meer autonomie bij het levenseinde 
tegemoet kan worden gekomen als zij 
hun leven als ‘voltooid’ beschouwen. 

Een oudere van 75 jaar of ouder kan 
in dat geval naar een levenseinde 
begeleider gaan. Deze begeleider zal 
een speciale opleiding moeten volgen 
om de oudere te begeleiden in zijn of 
haar stervenswens. Deze begeleider 
wordt ingelicht door de arts van de 
oudere over de medische situatie of 
mogelijke alternatieven. De arts heeft in 
dit proces een informatieverstrekkende 
rol. De oudere moet aan de negen 
zorgvuldigheidseisen voldoen. Ten 
eerste moet de oudere wilsbekwaam 
zijn en op film of papier aangeven dat 
hij dodelijke middelen wil innemen. 
Daarbij moet er gevraagd zijn of 
naasten betrokken zijn bij de wens en 
het verzoek. De wens dient vrijwillig, 
weloverwogen en duurzaam te zijn. 
Daarnaast moeten andere mogelijke 
hulpvormen worden voorgesteld aan 
de oudere. Verder moet de arts de 
levensbegeleider hebben ingelicht 
over de medische situatie. De 
levensbegeleider dient de oudere goed 
uit te leggen hoe hulp bij zelfdoding 
volgens deze wet werkt tijdens de 
gesprekken. Verder is vereist dat 
de oudere 75 jaar of ouder is en 
minimaal twee jaar legaal in Nederland 
woont. Indien de oudere aan alle 
eisen voldoet dient hij ook te spreken 
met een onafhankelijke levenseinde 
begeleider die kijkt of hij voldoet aan de 
zorgvuldigheidseisen. Als de oudere aan 
de negen zorgvuldigheidseisen voldoet 
en het proces wil doorzetten voert hij 
minimaal drie gesprekken, gedurende 
een minimale periode van zes maanden, 
met een levenseinde begeleider. Aan 
het einde van dit proces maakt de 
levenseindebegeleider in overleg met de 
oudere een afspraak voor het moment 
van hulp bij zelfdoding. De levenseinde 
begeleider haalt op die dag de dodelijke 
middelen en gaat naar de oudere. De 
oudere neemt op dat moment zelf 
de middelen in, in het bijzijn van de 
levenseinde begeleider. Naasten kunnen 
hierbij ook aanwezig zijn. De levenseinde 
begeleider dient aan het einde van 
dit proces een verslag te maken met 
alle relevante informatie. Dit wordt 
vervolgens getoetst door de regionale 
toetsingscommissie. 

Invloed D66
D66 noemt zichzelf progressief, 
sociaal-liberaal en ook wel vrijzinnig. 
Zij streven naar meer zeggenschap 

“De arts mag enkel 

een patiënt helpen met 

sterven als er aan de ‘zes 

zorgvuldigheidseisen’ is 

voldaan. 
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Conclusie
Momenteel gelden er strenge eisen voor 
euthanasie. Indien er sprake kan zijn van 
euthanasie moet er voldaan zijn aan de 
‘zes zorgvuldigheidseisen’. Een van deze 
eisen is het ondraaglijk en uitzichtloos 
lijden. Er moet sprake zijn van een 
ernstige medische situatie. Ouderen 
die ‘levensmoe’ zijn of hun leven als 
‘voltooid’ beschouwen, hebben geen 
toegang tot euthanasie in Nederland. 
D66, een sociaal-liberale politieke partij 
wil dit dan ook mogelijk maken door 
middel van het wetsvoorstel ‘Voltooid 
leven’. Het is echter nog afwachten 
of dit ook daadwerkelijk mogelijk kan 
worden gemaakt. Niet elke partij blijkt 
uitgesproken voor het desbetreffende 
wetsvoorstel te zijn. 

van burgers in alle openbare 
bestuursorganen. Het is dan ook niet 
gek dat juist D66 de drijfveer is achter 
het wetsvoorstel. “Iedereen moet in 
vrijheid keuzes kunnen maken." Ook 
bij zeer fundamentele keuzes over het 
begin of het einde van het leven.” D66 is 
dan ook van mening dat mensen over 
zichzelf beschikken en zelf de keuze 
moeten kunnen maken om hun leven te 
beëindigen als zij van mening zijn dat 
hun leven ‘voltooid’ is. Bovendien blijkt 
dat de solidariteit van mensen die hun 
leven ‘voltooid’ achten en het gewicht 
dat in dat verband wordt toegekend aan 
het zelfbeschikkingsrecht, duidelijk in de 
samenleving aanwezig is. Dit blijkt uit de 
in korte tijd vergaarde steunbetuigingen 
voor het burgerinitiatief van ‘Uit Vrije 
Wil’ van bijna 117.000 mensen. Uit 
een recente panel van 2023 door 
bureau Panel Inzicht blijkt dat 6 op de 
10 Nederlanders voorstander is voor 
stervenshulp bij mensen die hun leven 
‘voltooid’ achten. 

algemeen heeft de PVV zich vaak afzijdig 
gehouden van het euthanasiedebat. 
Eind 2019 stemde de partij in met een 
motie om de drempel te verlagen om 
euthanasie ter sprake te brengen. Het 
is dan ook onduidelijk wat ze vinden 
van de plannen van het kabinet om hulp 
bij zelfdoding bij ‘Voltooid leven’ toe te 
staan. Kamerlid Fleur Agema staat niet 
negatief tegenover de plannen, maar 
vreest dat ouderen zich onder druk 
gezet voelen door die mogelijkheid. 
Daarnaast de VVD, de VVD staat bekend 
als een voornamelijk conservatief-
liberale partij. Volgens de VVD zouden 
mensen die ondraaglijk en uitzichtloos 
lijden moeten kunnen kiezen om hun 
leven te beëindigen. De VVD wil mensen 
de autonomie en vrijheid geven om 
zelf te kunnen bepalen of hun leven 
‘voltooid’ is. Kamerlid Harry Bevers 
onderstreepte onlangs nog: “De VVD 
wil dat ook voor deze kleine groep goed 
geregeld is dat ze waardig kunnen 
sterven.”  De BBB is een partij met 
een sociaal-conservatieve signatuur. 
Volgens het verkiezingsprogramma 
van de BBB zijn medisch-ethische 
onderwerpen ‘vrije kwesties’. “De 
overheid moet terughoudend zijn 
en niet te snel in de persoonlijke 
levenssfeer van burgers ingrijpen”, 
aldus Mona Keijzer. Keijzer meent dat 
de overheid niet alles kan oplossen. 
Er lijkt binnen de BBB verschillend 
gedacht te worden over euthanasie. 
Ten slotte, het NSC, de uitgangspunten 
binnen deze partij zijn ‘goed bestuur’ 
en ‘bestaanszekerheid’. Pieter Omtzigt 

heeft zich lang stilgehouden over dit 
vraagstuk. In het verkiezingsprogramma 
geeft NSC aan geen sterke mening te 
hebben over euthanasie. Wat betreft 
het wetsvoorstel ‘Voltooid leven’ is NSC 
tegen. De huidige wetgeving is volgens 
Omtzigt “evenwichtig en behoeft geen 
wijzigingen.” 

“Iedereen moet in vrijheid 

keuzes kunnen maken." Ook 

bij zeer fundamentele keuzes 

over het begin of het einde 

van het leven.

Politieke partijen
Op 22 november 2023 heeft 
Nederland gestemd voor de Tweede 
Kamerverkiezingen. Met 37 zetels 
is de PVV als grootste partij uit de 
verkiezingen gekomen. Op verkenner 
Ronald Plasterk rust de taak om een 
specifieke coalitie te onderzoeken. 
De verkenner doet dit door bij alle 
fractievoorzitters te peilen hoe zij 
de formatie voor zich zien. Op basis 
daarvan maakt de verkenner een 
afweging welke coalitie de meeste kans 
van slagen heeft. Op 11 december 2023 
adviseert Plasterk de Tweede Kamer 
dat PVV, VVD, NSC en BBB een kabinet 
zouden moeten vormen, maar hoe staan 
deze partijen nou precies tegenover dit 
onderwerp?

Allereerst de PVV. De PVV is een 
radicaal-rechtse partij. Over het 

“De huidige euthanasiewet 

biedt geen ruimte voor hulp 

bij zelfdoding voor mensen 

die niet ernstig ziek zijn.
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ILJA KEUKENKAMP  
International watermanagement, 22 
jaar

Probleemgestuurd onderwijs heeft 
zo zijn voor- en nadelen, maar in mijn 
ogen hangt het af van het vakgebied 
waarin gestudeerd wordt. Bij sommige 
studies is het van belang dat er 
kennis wordt geleerd en gegenereerd, 
waar de toepassing van de stof niet 
direct mogelijk of noodzakelijk is. In 
andere vakgebieden is het echter van 
belang om kennis en vaardigheden 
op te doen die in de “echte wereld” 
goed toepasbaar zijn, en waar een 
combinatie tussen de ‘waarom’ en 
de ‘hoe’ vraag gecombineerd wordt. 
Puur probleemgestuurd onderwijs is 

niet wenselijk op WO niveau, maar de 
relevantie is absoluut daar, in het ene 
vakgebied meer dan in het andere.

RENS VENEMA
Technische Natuurkunde, 22 jaar

In mijn studie technische natuurkunde 
heb ik drie vakken gehad die het 
PGO-principe volgden. Achteraf gezien 
denk ik dat ik van deze vakken weinig 
heb geleerd. Dit komt doordat bij PGO 
minder nadruk ligt op inhoudelijke 
theoretische kennis en de focus meer 
op het proces ligt. Het is mogelijk 
om het vak te halen met minimale 
vakkennis als je vooruitgang en 
inzicht in je eigen leerproces laat zien. 

Bovendien wordt bij deze vakken vaak 
de vraag 'hoe gaan we dit probleem 
oplossen?' gesteld, terwijl voor veel 
wetenschappelijke studies de vraag 
'waarom is dit zo?' veel meer van 
belang is. Ik zie dat PGO bijdraagt 
aan het ontwikkelen van praktische 
vaardigheden en geloof dat het 
waardevol kan zijn om enkele PGO-
vakken in het curriculum op te nemen. 
Het is echter geen wondermiddel. We 
verwachten van afgestudeerden dat ze 
de theorie van hun studie beheersen 
en deze fundamenteel begrijpen. Om 
dit te waarborgen is toetsing van puur 
inhoudelijke kennis en vaardigheden 
van groot belang. En juist hier schiet 
PGO tekort; het biedt ons geen 
garantie.
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ROBERT ROOSEN
MSc Supply Chain Management, 23 
jaar

Ik heb PGO altijd als een goede en 
interactieve onderwijsvorm ervaren 
tijdens mijn Bachelor in Maastricht. 
Nu ik mijn eerste semester aan de 
Erasmus Universiteit erop heb zitten, 
kijk ik hier toch wel anders naar. 
Allereerst valt er wat te zeggen 
over het uit handen geven van het 
overbrengen van de lesstof. Bij IB ging 
dit vaak in de vorm van een facilitation. 
In plaats van een ervaren professor, 
geven twee onervaren studenten de 
tutorial. Een professor in een college 
heeft niet alleen meer kennis, maar 
weet dit ook beter over te brengen dan 
een tutor of een student. 
Daarbij ben ik van mening dat je als 
student zelf verantwoordelijk moet 
zijn voor het beheersen van de stof in 
plaats van dat dit wordt ‘geforceerd’ 
door een aanwezigheidscijfer. Vaak 
krijg je hiervoor alsnog de volle punten 
met een makkelijke vraag als “wat 
betekent dit”.

LUC SLAATS
MSc Management of Innovation, 23 jaar

Ik ben het gedeeltelijk eens met de 
stelling. Probleem gestuurd onderwijs 
(PGO) biedt in mijn ogen diverse 
voordelen. Zo “dwingt”/motiveert 
het studenten om zich goed voor 
te bereiden, en actief mee te doen 
aan onderwijs sessies. Bij PGO krijg 
je namelijk niet de kans om je te 
“verschuilen” in de massa van een 
grote collegezaal. Daarnaast bevordert 
PGO ook belangrijke vaardigheden 
zoals presenteren, discussiëren en 
het beargumenteren van standpunten 
en meningen. Ik merk op mijn huidige 
opleiding aan de Erasmus Universiteit 
dat mede studenten zonder “PGO-
ervaring” deze vaardigheden over het 
algemeen minder beheersen.
Het heeft echter ook enkele 
nadelen, zoals het feit dat het een 
deel van de verantwoordelijkheid 
wegneemt bij studenten, zoals de 
verantwoordelijkheid voor hun 

world toepassing van de kennis over 
de studie. Alhoewel, het is ook een 
tijdsintensieve manier van studeren, 
er is een ongelijke betrokkenheid 
van studenten (de een zal altijd meer 
bijdragen dan de ander), docenten 
moeten goed voorbereid zijn, maar 
toch is er soms een gebrek aan 
structuur wat sommige studenten 
zeker nodig hebben. Kortom, PGO 
heeft zijn voor- en nadelen, die voor 
iedere student ook weer verschillen. 
Het zal daarom de een meer liggen 
dan de ander, wellicht zeker bij 
eerstejaars studenten kan deze 
verdeling nóg groter zijn dan later in 
het studieproces aangezien de meeste 
studenten direct van de middelbare 
school afkomen, waarvan het PGO 
onderwijs toch ontzettend verschilt.

PUCK SLEGERS
International Business, 21 jaar

Ik denk dat PGO zeker een waardevolle 
leermethode kan zijn, maar dat 
het niet altijd de beste vorm van 
onderwijs is. De effectiviteit van 
PGO kan sterk variëren afhankelijk 
van de studierichting. Als student 
International Business ben ik van 
mening dat PGO niet ideaal is voor 
vakken met een focus op wiskunde. In 
dergelijke vakken is er vaak minder 
ruimte voor discussie. Echter, voor 
meer theoretische vakken zoals 
management, kan PGO juist waardevol 
zijn. Ik zie PGO in dat geval als een 
goede methode om deze onderwerpen 
te verkennen, in plaats van slechts 
passief uit een boek te leren.
Het succes van PGO hangt naar mijn 
mening sterk af van de voorbereiding 
van iedereen en hun bereidheid om 
deel te nemen aan discussies. Ik ben 
van mening dat PGO alleen effectief 
kan zijn als iedereen actief betrokken 
is.
Uiteindelijk denk ik dat de “beste” 
leermethode persoonsgebonden 
is. Waar sommigen PGO als prettig 
ervaren, kan het voor anderen juist 
demotiverend werken. Het is sterk 
afhankelijk van individuele voorkeuren 
en leermethoden.

eigen leerproces en persoonlijke 
ontwikkeling. Dit hoge niveau van 
verantwoordelijkheid is juist een 
onderscheidend en kenmerkend aspect 
van universitair onderwijs.

BENTE ZELLERER
Bachelor Fiscaal recht & bachelor 
Rechtsgeleerdheid, 22 jaar

Bij Probleemgestuurd Onderwijs 
(PGO) ligt de nadruk op actief 
leren en het ontwikkelen van een 
probleemoplossend vermogen in 
kleine groepen. Het doel is om de 
lesstof op een effectieve manier 
te begrijpen door samen met 
medestudenten onder begeleiding 
van een tutor een praktijkgerichte 
casus aan te pakken. Hoewel PGO voor 
sommige studenten een waardevolle 
en zelfstandige manier van studeren 
kan zijn, is het belangrijk om te 
erkennen dat studenten verschillen 
in hun voorkeuren en studie-stijlen. 
Voor sommige studenten kan de 
kleinschalige en zelfsturende aanpak 
van PGO ideaal zijn, terwijl anderen de 
voorkeur geven aan grotere groepen 
waarbij de rol van de docent meer 
centraal staat. Ik ben dan ook van 
mening dat het beoordelen van de 
effectiviteit van PGO sterk afhangt 
van de individuele behoeften en 
voorkeuren van de student.

FLOOR VAN DOMMELEN
Master Geneeskunde, 25 jaar

Probleemgestuurd leren is een 
onderwijsbenadering die studenten 
in staat stelt om actief betrokken 
te raken bij het oplossen van ‘real-
world’ problemen en casussen, maar 
aan de andere kant ook verwacht 
van de student actief betrokken te 
zijn in hun eigen leerproces en de 
verantwoordelijkheid bij de student 
legt. Ik ben van mening dat PGO zijn 
voor- en nadelen heeft. Zo wordt 
een student gestimuleerd samen 
te werken, kritisch te denken en 
zoals hierboven genoemd actieve 
betrokkenheid te tonen en real-
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VICTORIA VAN DER WERFF
Fiscale economie, 20 jaar

Ik denk dat probleemgestudeerd 
onderwijs een goede vorm van 
onderwijs kan zijn, maar dat het 
ook voor een groot deel ligt aan de 
student en de vakken die bij jouw 
studie horen. Zo is naar mijn mening 
het discussiëren met medestudenten 
handig bij vakken die meer op theorie 
aankomen, maar is er te weinig ruimte 
voor discussie bij de wiskundige 
vakken en heeft het daar dus niet veel 
nut om deze manier van onderwijs te 
gebruiken. Wat ik wel erg goed vind 
aan het probleem gestuurd onderwijs 
is dat je voorbereid naar de tutorials 
moet komen, of dat het in ieder geval 
vaak opvalt als een student niet 
voorbereid naar de tutorial komt, waar 
je bij hoorcolleges ook onvoorbereid 
het vak zal kunnen volgen. Echter 
wanneer medestudenten niet 
voorbereid naar een tutorial komen 
kunnen andere studenten hier last 
van hebben, omdat niet alles uit de 
tutorial gehaald kan worden wat erin 
zit, het is dus van belang dat iedereen 
de verantwoordelijkheid voelt om 
voorbereid naar de tutorials te komen. 
Ik denk dus dat probleemgestuurd 
onderwijs zeker een goede manier is 
van onderwijs, maar of het de beste is 
hangt naar mijn mening simpelweg af 
van de student en de studie die wordt 
gevolgd.

MERLE ENGELEN
Bachelor Fiscaal Recht jaar 3, 22 jaar

Ik ben het niet eens met de stelling. 
Probleemgestuurd onderwijs: 
een onderwijsmethode waar 
kritisch denken, zelfstandigheid 
en spreekvaardigheid van belang 
is. Naar mijn idee is de theorie de 
perfecte methode waar je de leerstof 
daadwerkelijk moet begrijpen in 
plaats van alleen uit je hoofd te 
leren. De praktijk leert echter iets 
anders. Je bent namelijk afhankelijk 
van medestudenten om je heen. Een 
discussie met jezelf levert namelijk niet 
echt iets op, daar leer je in ieder geval 

niets nieuws van. Probleemgestuurd 
onderwijs is in veel gevallen een goede 
manier om de leerstof te begrijpen en 
dieper in de stof te duiken, maar de 
uitvoering blijft dus altijd afhankelijk 
van medestudenten en tutoren.

FEMKE KOSTER
Master Handels- en 
ondernemingsrecht, 22 jaar

Ik ben het met deze stelling eens. 
Het begrip van de leerstof start met 
probleemgestuurd onderwijs, waarop 
zelfdiscipline volgt om diepgaander 
in de stof te duiken en meer inzicht 
te vergaren. Voor mij vormt dit de 
ideale aanpak om vertrouwd te 
raken met de leerstof. Het biedt 
een waardevolle kans om samen 
met medestudenten kritisch na te 
denken over specifieke vraagstukken. 
Hierbij draait het niet alleen om het 
beheersen van de leerstof, maar ook 
om het actief luisteren naar diverse 
perspectieven en inzichten. Door 
actieve betrokkenheid met casussen 
denk ik dat dit de meest logische 
manier is om de leerstof effectief toe 
te passen, zoals in de praktijk gebeurt. 
Deze aanpak is sterk praktijkgericht 
en tegelijkertijd biedt het een solide 
theoretisch kader.

DEMI VAN RATINGEN
Rechtsgeleerdheid, 20 jaar

Of het PGO de beste vorm van 
onderwijs is, is nog maar de vraag. 
Zelf ben ik erg positief erover, 
maar ik zie ook zeker de nadelen. 
Zelfsturend leren en samenwerken 
zijn twee kanten van dezelfde medaille. 
Enerzijds vind ik het fijn om zelf 
“in control” te zijn over mijn eigen 
leerproces. Ik ben vrij om te bepalen 
wanneer ik waaraan werk, maar draag 
wel zelf de verantwoordelijkheid om 
goed voorbereid naar de les te komen. 
Het PGO is voor mij een stok achter 
de deur om dit daadwerkelijk te doen. 
Hierdoor kan ik actief deelnemen 
aan het onderwijs en direct mijn 
vragen stellen, waardoor ik tijdens 

het leren voor het tentamen alles al 
begrijp en het enkel een kwestie van 
herhalen is. Anderzijds is de kwaliteit 
van het PGO sterk afhankelijk van je 
medestudenten. Hoe cliché het ook 
klinkt, het PGO laat zien dat je aan 
het einde van de dag toch echt zelf 
verantwoordelijk bent voor je eigen 
succes.

EMMA TEN DAM
Master Health Education and 
Promotion, 22 jaar

Het PGO onderwijs van Maastricht 
University laat studenten zelfsturend 
leren. Studenten leren aan de hand 
van relevante casussen te discussiëren 
over wetenschappelijke onderwerpen 
die op dit moment spelen in de 
samenleving. De theorie wordt door 
het PGO onderwijs vertaald naar de 
praktijk. Door deze vorm van onderwijs 
wordt gestimuleerd om naar anderen 
te luisteren, met hen te discussiëren 
en van elkaar te leren. Van gedachten 
veranderen en opbouwende feedback 
geven aan medestudenten is hier dan 
ook een waardevol onderdeel van. De 
student groeit op deze manier niet 
alleen in de rol als wetenschapper 
maar kan later uitgroeien tot een 
belangrijke pionier in het werkveld met 
behulp van de vaardigheden opgedaan 
bij het PGO onderwijs. Ik heb zelf het 
PGO onderwijs tijdens mijn bachelor 
en master dan ook ervaren als een 
van de meest efficiënte manieren van 
onderwijs.
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Door: Jeroen Beelen

Het vertrouwen in de Nederlandse politiek heeft een historisch dieptepunt bereikt. Een onderzoek van het Sociaal Cultureel 
Planbureau (SCP) uit 2023 wijst uit dat ongeveer 60% van de Nederlanders niet tevreden is met de politiek in Den Haag en 
62% van de Nederlanders denkt dat het de verkeerde kant opgaat met het land. Mogelijke oorzaken voor dit lage vertrouwen 
zijn een aantal gevoelige dossiers waar de politiek in de laatste jaren steken heeft laten vallen. Enkele voorbeelden 
zijn de toeslagenaffaire, de compensatie van de schade van de overstromingen in Zuid-Limburg en de afhandeling van 
aardbevingsschade in Groningen. Pieter Omtzigt, lijsttrekker van Nieuw Sociaal Contract (hierna NSC), ziet het als zijn taak om 
het vertrouwen in de politiek bij de Nederlandse burger te herstellen. Een van de mogelijke oplossingen om het vertrouwen van 
de burger in de politiek te verbeteren, zou volgens NSC een betere rechtsbescherming van de burgers moeten zijn. Een van de 
manieren waarop Omtzigt dit wil bereiken, is door het invoeren van een constitutioneel hof. Een constitutioneel hof is echter 
in strijd met het toetsingsverbod in de Nederlandse Grondwet.  In dit artikel zal dieper worden ingegaan op de vraag wat het 
voorstel van Omtzigt precies inhoudt en of een dergelijk constitutioneel hof en de daarmee in verband houdende verandering van 
het toetsingsverbod, overbodig is in Nederland.  

Het idee van Pieter Omtzigt om zijn 
nieuwe partij voor de Tweede Kamer 
verkiezingen van 2023 de naam 
“Nieuw Sociaal Contract” te geven, 
komt niet uit de lucht vallen. In 2021 
publiceert Omtzigt namelijk een boek 
die dezelfde naam draagt als zijn nieuwe 
partij. In het boek schrijft Omtzigt 
dat de rechtsstaat in Nederland in 
zijn ogen niet meer functioneert. Het 
kinderopvangtoeslagenschandaal, een 
dossier waar Omtzigt in Nederland veel 
naamsbekendheid mee verwierf, heeft het 
slechte functioneren van de Nederlandse 
rechtsstaat volgens hem bewezen. Het 

boek behandelt een reeks voorstellen, die 
het vertrouwen tussen de Nederlandse 
overheid en de burger moeten herstellen. 
De versterking van checks-and-balances 
tussen de verschillende instituties is 
volgens hem onmisbaar om dat doel te 
bereiken. 

Voorstel Omtzigt
Een van de voorstellen die in het boek 
behandeld wordt, is de implementatie 
van een constitutioneel hof in 
Nederland. Een constitutioneel hof 
is een rechtscollege dat uitspraken 
doet over de grondwettelijkheid van 

wetten en verdragen. Indien een land 
een constitutioneel hof bezit, is de 
mogelijkheid om de grondwettelijkheid 
van wetten en verdragen te toetsen 
veelal gecentraliseerd in een specifiek 
rechtscollege. In plaats van de ‘gewone 
rechter’ die uitspraken doet over de 
grondwettelijkheid van wetten, is er een 
rechtscollege gecreëerd die de specifieke 
bevoegdheid heeft om dit te doen. Door 
die bevoegdheid kan een dergelijk hof 
dus invloed uitoefenen op de wetgevende 
macht, om zo het grondwettelijke 
karakter van wetgeving te waarborgen. 
Ten aanzien van het constitutionele hof 
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zijn er drie belangrijke aspecten aan het 
voorstel van Omtzigt. Op de eerste plaats 
zou de komst van een constitutioneel hof 
de burger moeten beschermen tegen 
ongrondwettige wetgeving. Daarnaast 
wil Omtzigt dat de bevoegdheid voor  
grondwetstoetsing wordt neergelegd bij 
een constitutioneel hof. ‘Normale rechters’ 
zouden deze toetsing volgens hem niet 
kunnen doen, omdat dit specialistische 
kennis zou vergen. Als laatste zou het 
Nederlandse toetsingsverbod moeten 
worden afgeschaft, wat betreft de 
toetsing aan klassieke grondrechten 
van de Grondwet alsook de toetsing aan 
bepaalde institutioneel-organisatorische 
bepalingen. 

Toetsingsverbod
De invoering van een constitutioneel hof 
zou volgens Omtzigt dus de gedeeltelijke 
afschaffing van het toetsingsverbod 
in Nederland betekenen. Maar wat 
houdt dit toetsingsverbod precies in? 
Het toetsingsverbod is neergelegd in 
artikel 120 Grondwet. Het artikel luidt: 
"De rechter treedt niet in de beoordeling 
van grondwettigheid van wetten en 
verdragen’’. Op grond van dit artikel 
is het voor de Nederlandse rechter 
verboden om te beoordelen of wetten en 
verdragen in strijd zijn met de Grondwet. 
Met “wetten” worden hier wetten in 
formele zin bedoeld die op grond van 
artikel 81 Grondwet door de regering en 
de Staten- Generaal gezamenlijk worden 
vastgesteld. Het toetsingsverbod sluit de 
mogelijkheid van een constitutioneel hof 
in Nederland dus uit. 
Maar waarom beschikt Nederland over 
een dergelijk verbod? Het toetsingsverbod 
vloeit voort uit de tijd waarin de basis 
werd gelegd voor onze Nederlandse 
parlementaire democratie. Onze huidige 
parlementaire democratie vindt haar 
oorsprong in de grondwetsherziening 
van 1848. De grondwetscommissie, 
onder leiding van Johan Rudolph 
Thorbecke, implementeerde een bepaling 
in de Grondwet van 1848 die luidde: “de 
wetten zijn onschendbaar’’. Minister 
van Justitie Dirk Donker Curtius, die de 
grondwetsherziening in 1848 door het 
parlement moest loodsen, onderstreepte 
het belang van de onschendbaarheid van 
wetten die het parlement vaststelde.. Zo 
stelde hij dat de hierboven genoemde 
bepaling nodig was “om de wet boven 
alle bedenkingen te stellen en haar tegen 
elke aanranding van de uitvoerende, 
de rechterlijke macht en de plaatselijke 
autoriteiten te beschermen’’. Het 
toetsingsverbod is dus bedoeld om de 
positie van de wetgevende macht te 

“Het toetsingsverbod is 

dus bedoeld om de positie 

van de wetgevende macht 

te beschermen tegenover 

twee andere machten in de 

trias politica, namelijk de 

uitvoerende en rechterlijke 

macht.

dat zich met grondwetstoetsing bezig 
houdt, zijn er ook andere mogelijkheden 
om grondwetstoetsing door de rechter 
in Nederland te faciliteren. Wanneer 
men naar andere Europese landen 
kijkt, zie je dat er verschillende vormen 
van grondwetstoetsing mogelijk zijn. 
Op de eerste plaats zijn er landen die 
de mogelijkheid om constitutioneel 
te toetsen gecentraliseerd hebben in 
de vorm van een constitutioneel hof. 
Dit wordt ook wel geconcentreerde 
toetsing genoemd. De bekendste 
voorbeelden hiervan zijn Duitsland en 
Frankrijk, waarbij respectievelijk het 
Bundesverfassungsgericht en de Conseil 
constitutionnel verantwoordelijk zijn voor 
onder andere constitutionele toetsing. 
Deze twee rechtscolleges hebben in 
beginsel de bevoegdheid om wetgeving 
in te trekken, indien blijkt dat deze 
ongrondwettig is. 
In andere Europese landen is ervoor 
gekozen om de constitutionele toetsing 
door de ‘gewone rechter’ te laten doen. 
Dit wordt ook wel gespreide toetsing 
genoemd. Dit betekent dat iedere 
rechter in een land, ondanks zijn rang, 
bevoegd is om zich uit te laten over de 
grondwettigheid van formele wetgeving. 
Bekende Europese voorbeelden van 
deze manier van constitutionele toetsing 
zijn Scandinavische landen. In Zweden, 
Denenmarken en Noorwegen zijn in 
beginsel alle rechters bevoegd om zich 
uit te laten over de grondwettigheid van 
wetgeving. In deze landen heeft iedere 
rechter de bevoegdheid om in een 
concreet geval een wet of wetsbepaling 
buiten toepassing te laten wegens 
ongrondwettigheid. 
Ten aanzien van de twee bovengenoemde 
vormen van constitutionele toetsing, 
is het ook van belang om te bepalen 
wanneer deze toetsing mag plaatsvinden 
in het wetgevingsproces. De eerste 
optie is dat  constitutionele toetsing 
kan plaatsvinden voordat een bepaalde 
wet in werking is getreden (ex ante 
toetsing). Een andere mogelijkheid is 
dat constitutionele toetsing plas kan 
plaatsvinden nadat een wet in werking is 
getreden. (ex post toetsing). In Duitsland 
toetst het  Bundesverfassungsgericht 
ex post. Dit betekent dat het 
Bundesverfassungsgericht alleen 
uitspraak kan doen over de 
grondwettigheid van wetgeving nadat 
deze in werking is getreden. In Frankrijk 
heeft de Conseil constitutionnel 
daarentegen de mogelijkheid om zowel 
ex post als ex ante te toetsen. Het 
Franse constitutionele hof heeft dus de 
mogelijkheid om wetsvoorstellen wegens 

beschermen tegenover twee andere 
machten in de trias politica, namelijk 
de uitvoerende en rechterlijke macht. 
Het toetsingsverbod is dus met een 
rechtsstatelijke gedachte in onze 
Grondwet geïmplementeerd. 

Noodzaak
Omtzigt is fel tegen de wijze waarop 
grondwetstoetsing onder het huidige 
systeem plaatsvindt. Op het moment zijn 
de Eerste en Tweede Kamer namelijk 
zelf verantwoordelijk voor het bewaken 
van het grondwettelijke karakter van de 
wetten die zij gezamenlijk vaststellen. 
Kanttekening daarbij is dat de Raad van 
State in haar advies ten aanzien van 
wetgeving ook aan grondwetstoetsing 
doen. Hoewel dit advies niet bindend 
is, weegt het advies van de Raad van 
State zwaar mee. In principe bezit de 
wetgevende macht dus het primaat op 
grondwetstoetsing. Volgens Omtzigt 
is dit een zorgelijke situatie. Wanneer 
een wet in formele zin eenmaal tot 
stand is gekomen, mag de rechter 
zich namelijk niet meer uitspreken 
over de grondwettigheid van de 
formele wet. Volgens Omtzigt kan de 
wetgever niet alle individuele gevallen 
voorzien waarin bepaalde wetgeving 
tot een grondrechtenschending van 
individuele burgers kan leiden. En 
aangezien strijdigheid in wetgeving 
pas achteraf kan blijken, kan alleen 
de wetgever zelf nog ingrijpen. Dit zou 
tegen de machtenscheiding en het 
fundament van de rechtsstaat ingaan 
en negatieve implicaties hebben voor 
de rechtsbescherming van Nederlandse 
burgers. 

Buitenland
Hoewel Omtzigt er specifiek voor pleit 
om een constitutioneel hof op te richten 
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klassieke grondrechten die in onze 
Grondwet zijn neergelegd. Ten aanzien 
van dit feit moet men in Nederland zich 
afvragen of het toetsingsverbod uit 
artikel 120 Grondwet niet overbodig is. 
Deze conclusie komt ook voort uit een 
groot gedeelte van de wetenschappelijke 
literatuur die geschreven is over dit 
onderwerp. Aan de andere kant speelt 
de vraag of de mogelijkheid om wetten in 
formele zin aan de Grondwet te toetsen 
aan iedere Nederlandse rechter of aan 
een speciaal constitutioneel hof moet 
worden overgelaten. De eerste manier 
is natuurlijk goedkoper en eenvoudiger. 
De andere manier vergt verdere 
grondwetswijzingen met betrekking 
tot de instelling en de bevoegdheid 
van een dergelijk hof en de juridische 
procedure die gevolgd moet worden. 
Dit terwijl de specialistische kennis voor 
grondwetstoetsing ook al bij de gewone 
rechter aanwezig is. De discussie over de 
invoering van een constitutioneel hof en 
de afschaffing van het toetsingsverbod 
zal ook de komende jaren een belangrijk 
punt van debat blijven wanneer het gaat 
over staatsrechtelijke hervormingen in 
Nederland. Ik ben het in deze discussie 
gedeeltelijk eens met het voorstel van 
Pieter Omtzigt: constitutionele toetsing 
ten aanzien van klassieke grondrechten 
mogelijk maken voor de Nederlandse 
rechter? Ja. De bevoegdheid om 
constitutioneel te toetsen centraliseren bij 
een constitutioneel hof? Nee. 

ongrondwettigheid in te trekken, nog voor 
deze in werking zijn getreden. 
Het voorstel van Omtzigt heeft de 
volgende kenmerken: het gaat om 
constitutionele toetsing ten aanzien 
van klassieke grondrechten, door een 
constitutioneel hof (geconcentreerde 
toetsing), vanaf het moment dat de 
betreffende wet wordt gepubliceerd in 
het Staatsblad (ex post toetsing). Voor 

de constitutionele toetsing tijdens het 
wetgevingsproces zou de wetgever 
volgens Omtzigt moeten overwegen om 
een speciale commissie in de Tweede 
Kamer op te richten, die zich richt op 
de onderwerpen grondrechten en 
constitutionele toetsing. 

Voor- en nadelen
Niet iedereen is enthousiast over het 
voorstel van Omtzigt. Aalt Willem Heringa, 
emeritus hoogleraar vergelijkend 
en constitutioneel recht, vindt dat 
de invoering van een constitutioneel 
hof onnodige complexiteit met zich 
meebrengt. Op de eerste plaats is hij 
het oneens met het argument van 
Omtzigt, dat de Nederlandse rechter 
grondwetstoetsing niet aan zou kunnen. 
Volgens Heringa is het ‘’denigrerend om 
de rechter een rol, die deze nu al ten 
aanzien van het EVRM en het EU-recht 
vervult, niet toe te kennen omdat het 
zou gaan om specialistische kennis”. 
Heringa heeft hier in mijn ogen gelijk in. 
Hoewel de Nederlandse rechter door 
het toetsingsverbod de wet in formele 
zin niet aan de Grondwet mag toetsen, 
mag hij deze wel aan internationale 
verdragen toetsen. Artikel 94 Grondwet 
stelt namelijk dat Nederlandse wetgeving 
niet van toepassing is, wanneer deze in 
strijd is met internationale verdragen. 

De Nederlandse rechter 
heeft dus veel ervaring met 
grondrechtenbescherming. 
Zij  beschikt dus wel degelijk 
over de specialistische kennis 
om grondwetstoetsing te 
kunnen uitvoeren. Ten aanzien 
van dit punt zou het invoeren 
van een constitutioneel hof 
dus overbodig zijn. Heringa 
is het overigens wel met 
Omtzigt eens dat een vorm van 
constitutionele toetsing door de 
rechter in Nederland mogelijk 
moet zijn.
Tom Barkhuysen, partner bij 
Stibbe en hoogleraar staats- 
en bestuursrecht aan de 
Universiteit van Leiden, stelt 
een middenweg voor. Net als 
Heringa is hij het eens met het 
standpunt dat constitutionele 
toetsing mogelijk moet worden 
gemaakt voor de Nederlandse 
rechter. In tegenstelling tot 
Hering pleit Barkhuysen 
voor grondwetstoetsing door 
zowel de ‘gewone rechter’ 
als door een constitutioneel hof. Zo 
geeft hij de optie dat de gewone rechter 
de bevoegdheid krijgt om formele 
wetgeving aan grondrechten en 
algemene rechtsbeginselen te toetsen 
en dat een constitutioneel hof kan 
oordelen over bijvoorbeeld geschillen 
ten aanzien van de verhouding tussen 
de regering en het parlement. Het 
voorstel dat een constitutioneel hof de 
bevoegdheid krijgt om over geschillen 
tussen regering en parlement te 
beslissen toont vergelijkenissen met het 
Bundesverfassungsgericht en de Conseil 
constitutionnel. 

Conclusie 
Het voorstel van Omtzigt brengt veel 
discussie teweeg in de staatsrechtelijke 
literatuur. Het voorstel is namelijk 
tweedelig: zou constitutionele toetsing 
in Nederland mogelijk moeten zijn? En 
zo ja, zou deze toetsing gecentraliseerd 
moeten worden in de vorm van een 
constitutioneel hof? Er zijn voor- en 
tegenargumenten te bedenken voor 
beide stellingen. Feit blijft dat de 
Nederlandse rechter in de afgelopen 
decennia heeft bewezen dat zij prima 
in staat is om de grondrechten van 
Nederlandse burgers te beschermen, 
door middel van het toetsen van 
wetgeving aan internationale verdragen. 
Zoals hierboven vermeld, tonen deze 
rechten uit belangrijke internationale 
verdragen grote gelijkenissen met de 

“Hoewel Omtzigt er specifiek 

voor pleit om een constitutioneel 

hof op te richten dat zich met 

grondwetstoetsing bezig houdt, 

zijn er ook andere mogelijkheden 

om grondwetstoetsing door 

de rechter in Nederland te 

faciliteren. 
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Kennismaken 
met Loyens & Loeff

Kennismaken met Loyens & Loeff
Loyens & Loeff is altijd op zoek naar 
nieuw talent in het Nederlands recht, 
notarieel recht, fiscaal recht en/of de 
fiscale economie. Daarom bieden wij 
verschillende mogelijkheden aan om 
met ons kennis te maken: van stages, 
werkstudentschappen, business courses 
en andere evenementen voor studenten, 
tot een heuse Introduction Academy 
voor starters. 

Over Loyens & Loeff
Loyens & Loeff is een onafhankelijke 
dienstverlener, gespecialiseerd in juridisch 
en fiscaal advies aan ondernemingen, 
financiële instellingen en overheden. 
De intensieve samenwerking tussen 
advocaten, belastingadviseurs en 
notarissen maakt ons uniek. We adviseren 
naar het Benelux en Zwitsers recht en 
zijn vertegenwoordigd in de belangrijkste 
financiële centra van Europa, Azië en 
de Verenigde Staten.

Studeer jij Nederlands recht, notarieel recht, fiscaal recht en/of fiscale economie? 

Wil jij met mensen werken die ambitieus, gedreven en gefocust zijn; zowel op werk als 

daarbuiten? En ben jij op zoek naar een baan waar je volledig jezelf kan zijn? Maak dan 

nu kennis met Loyens & Loeff!

Bij Loyens & Loeff hoef je je persoonlijkheid niet uit te schakelen zodra je ’s ochtends je 

computer aanzet. Wij zijn niet op zoek naar zomaar studenten en starters. 

Wij willen jou en jouw talent, precies zoals je bent.  It’s all about personality! 

Contact
Wil je nader kennismaken of solliciteren? Neem dan een kijkje op loyensloeffcareers.com
of neem contact op met één van onze recruiters:

Livia ’t Hoen (civiel): livia.t.hoen@loyensloeff.com, +31 10 224 62 56

Willem Hillenaar (civiel): willem.hillenaar@loyensloeff.com, +31 20 578 54 56

Elisabeth Visser (fiscaal): elisabeth.visser@loyensloeff.com, +31 20 578 53 21
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Ik ben dit jaar tien jaar werkzaam 
als advocaat in Bussum en ben 
gespecialiseerd in het sanctierecht 
(zowel straf- als bestuursrechtelijk). 
Ik ben vennoot in de vennootschap 
Hamer Advocaten. Naast mijn 
werkzaamheden als advocaat ben 
ik lid van de Raad van de Orde 
van Advocaten Midden-Nederland, 
scriptiebegeleider aan de Universiteit 
van Amsterdam, verloofde van Linde 
en vader van twee kinderen van 6 
maanden en 3 jaar. 

Vervolgens moet ik als de 
wiedeweerga naar kantoor voor twee 
besprekingen met cliënten. De eerste 
is met een aantal broers die allen 
verdacht worden van verschillende 
strafbare feiten. Hun moeder heeft 
koekjes voor mij gebakken, dus dat 
maakt het gesprek al gelijk een stuk 
beter. Het tweede gesprek gaat over 
een gezin dat uit hun huis is gezet 
door de burgemeester. Rustig is het 
nooit.

Dinsdag
Maar drukker wordt het wel. De 
dinsdag gaan we gelijk weer los. Eerst 
heb ik een afspraak op het Openbaar 
Ministerie om in een strafzaak te 
verkennen of procesafspraken 
mogelijk zijn. Na een goed gesprek 
aldaar race ik door naar het 
politiebureau in Utrecht voor een 
zogenaamde OM-zitting. Op deze 
zitting bespreekt de officier met mij, 
een minderjarige verdachte en haar 
vader of zij een straf moet krijgen 
voor een vermeende schuldheling. 
We zijn het er allen snel over eens 
dat een HALT-afdoening de beste 
oplossing is. 

Zodra dit afgerond is, moet ik door 
naar de rechtbank in Utrecht waar 
een zedenzaak gepland is bij de 
meervoudige kamer. Ik sta daarin het 
slachtoffer bij die is aangerand. Ik heb 
namens haar een schadevergoeding 
ingediend en zal haar 
slachtofferverklaring voorlezen. Er is 
op dit moment een grote achterstand 
in zedenzaken en cliënte loopt al 
drie jaar rond in afwachting van deze 
zaak, wat voor haar verschrikkelijk 
is. Tegen de verdachte wordt vier 
maanden geëist en het spreekrecht 
werd correct uitgeoefend. 

Maandag
Het is de eerste serieuze werkweek 
van het jaar. De eerste week van 
januari is het overal nog kerstvakantie 
en zijn er doorgaans weinig zittingen. 
Dit wordt volop ingehaald in de 
tweede week van januari. De maandag 
begon al gelijk goed met het verhoor 
van een minderjarige in Amsterdam. 
Cliënt wordt verdacht van oplichting 
en beroept zich op zijn zwijgrecht, wat 
betekent dat we snel klaar zijn met 
het verhoor. 



JURIST in BEDRIJF 31

langs die verdacht wordt van heling 
van een scooter. Hij ontkent, dus we 
gaan voor vrijspraak in die zaak. Als 
laatste krijg ik een man langs wiens 
rijbewijs 16 maanden is ingevorderd 
wegens rijden onder invloed. Samen 
met hem bespreken we wat er gaat 
gebeuren met het rijbewijs en hoe we 
de zaak gaan aanvliegen. 

In het weekend ben ik zowel 
zaterdag- en zondagochtend aan 
het werken voor de rest van mijn 
gezin wakker wordt. Ik maak een 
zienswijze af en neem nog een aantal 
scripties door voor mijn werk als 
scriptiebegeleider aan de UvA. Dit om 
alles klaar te hebben voor een nieuwe 
drukke week. 

Woensdag
Vandaag is het tijd om met de 
kinderen te zijn. Vanwege de 
wachttijden bij de kinderopvang ben 
ik woensdagen thuis om voor de 
kinderen te zorgen. In de middag 
mogen ze echter naar oma vanwege 
een zitting in Lelystad. Ik sta daar 
een man bij die verdacht wordt van 
sociale zekerheidsfraude. Wij menen 
dat hij vrijgesproken moet worden, de 
officier meent dat hij 120 uur taakstraf 
en 6 maanden voorwaardelijk als straf 
moet krijgen. We gaan het beleven. 
Wat wel jammer is, is dat de zaak een 
uur uitloopt. Hierdoor kan ik pas laat 
mijn kinderen ophalen, wat weer voor 
hectiek op het thuisfront zorgt. 

Donderdag
In de ochtend heb ik een intake met 
een nieuwe cliënt. Daarna is het tijd 
om weer aan de slag te gaan voor 
de Orde van Advocaten Midden-
Nederland. Als lid van de Raad van de 
Orde heb ik allerlei taken. Ik ga langs 
op kantoren tijdens kantoorbezoeken, 
ik spreek jonge advocaten toe 
als ze beëdigd worden en iedere 
eerste donderdag van de maand 
vergaderen we over alle kwesties 
die advocaten in het arrondissement 

Midden-Nederland aangaan. Na een 
vergadering van twee uur organiseren 
we ook de nieuwjaarsborrel in 
het Spoorwegmuseum te Utrecht. 
Zeker in een vak als de advocatuur 
is het goed om elkaar ook buiten 
de rechtbank te spreken onder 
gezellige omstandigheden. Dit houdt 
de gemoederen onderling goed en 
bevordert ook de welwillendheid 
naar een ander, ook in complexere 
situaties. De opkomst is meer dan 
uitstekend; het is afgeladen. 

Wel krijg ik tijdens de borrel een 
piketmelding voor een verhoor 
in de avond in Hilversum. Ik eet 
ondertussen maar een patatje 
oorlog bij de snackbar om de hoek 
bij het bureau, waarna het verhoor 
uiteindelijk tot tien uur in de avond 
duurt. 

Vrijdag
De week is bijna voorbij, maar 
niet zonder een bezoekje aan de 
gevangenis. Na een paar uurtjes 
slaap ga ik fris en fruitig naar de PI 
Haaglanden te Scheveningen voor een 
bezoek bij een cliënt om zijn lopende 
zaak te bespreken. In de middag krijg 
ik wederom een minderjarige jongen 
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Door: Julia Gest

Elke Nederlander heeft er mee te maken, de politiek. Een van onze belangrijkste grondrechten die de Grondwet (hierna: GW) 

ons geeft, is het stemrecht. Maar hoe zit het met de historische ontwikkeling van het stemrecht in Nederland en wat is de relatie 

tussen jongeren en het stemrecht? Helaas zien we dat jongeren steeds minder geven om de politiek en daarom ook steeds minder 

naar de stembus gaan. Maar waarom gaan steeds minder jongeren stemmen? En wat kunnen jongeren doen om te participeren in 

de politiek? 

Wat is het stemrecht
Een kenmerk van een democratie 
is een vrije, geheime en algemene 
verkiezing waarbij het volk een 
volksvertegenwoordiging kiest. Artikel 4 
GW stelt dan ook dat alle Nederlanders 
mogen kiezen en gekozen mogen 
worden, behalve bij de wet gestelde 
beperkingen. De meest bekende 
verkiezing is voor de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal, maar het kiesrecht 
is ook voor de Provinciale Staten, 
gemeenteraden, Europees Parlement 
en voor het raadgevend referendum. 

Het recht om te mogen kiezen in de 
verkiezingen noemen we ook wel 
het actief kiesrecht. Hier tegenover 
staat het passief kiesrecht, dit is het 
recht om gekozen te worden, zo mag 
je in een politieke partij zitten. Je kan 
gekozen worden voor de gemeenteraad, 
eilandsraad, waterschappen, Provinciale 
Staten, Eerste Kamer, Tweede Kamer 
en het Europees Parlement. 

Geschiedenis van het stemrecht
Het stemrecht is niet altijd 
vanzelfsprekend geweest. In 1814 

bestond de Staten-Generaal uit één 
kamer met 55 leden. Deze leden 
werden per provincie gekozen door 
de Provinciale Staten en hadden 
drie jaar zitting. De adel mocht ten 
minste een vierde deel van het aantal 
leden uit zijn midden kiezen. In 1815 
ontstonden er twee kamers waarbij 
de Eerste Kamer werd benoemd door 
de koning. Bij de grondwetsherziening 
van 1848 ontstonden de rechtstreekse 
verkiezingen van Tweede Kamer, 
gemeenteraden en Provinciale Staten 
op grond van het censuskiesrecht. 
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Dit kiesrecht betekende eigenlijk dat 
het stemrecht alleen aan diegene die 
vermogend genoeg waren om een 
bepaald bedrag aan belastingen te 
betalen. Daarnaast kwamen er indirecte 
verkiezingen voor de Eerste Kamer 
waarbij alleen de rijksten uit een 
provincie lid konden worden.     
Bij de grondwetsherziening van 1887 
verving het caoutchouc-artikel, hierin 
werd het kiesrecht toegekend aan 
alle volwassen mannelijke inwoners 
die konden aantonen dat zij een 
zekere mate van geschiktheid en 
maatschappelijke welstand hadden, het 
censuskiesrecht. Ook werden hier de 
mogelijkheden om lid te worden van 
de eerste kamer verruimd. Doorgaand 
naar 1917 mochten alle mannen ouder 
dan 23 jaar stemmen en ontstond 
er ook een passief kiesrecht voor 
vrouwen. Ook werd hier het stelsel 
van evenredige vertegenwoordiging 
ingesteld. De grondwetsherziening 
van 1922 zorgde ervoor dat er een 
basis in de Grondwet kwam voor het 
actief vrouwenkiesrecht, nadat zij in 
1919 bij gewone wet was ingevoerd. In 
1963 werd de kiesgerechtigde leeftijd 
verlaagd van 23 jaar naar 21 jaar. In de 
Grondwetsherziening van 1972 is de 
kiesgerechtigde leeftijd verlaagd naar 
18 jaar, dit is zoals we het nu kennen.      

Jongeren en het stemrecht 
Het is dus niet altijd vanzelfsprekend 
geweest om te mogen stemmen. Zo 
zien we dat mannen eerder mochten 
stemmen en zich eerder verkiesbaar 
mochten stellen dan vrouwen, maar ook 
dat jongeren vanaf 18 jaar nog helemaal 
niet zo lang mogen stemmen. Maar 
waarom is het nou zo belangrijk voor 
jongeren om te gaan stemmen? 
Ten eerste stem je voor je eigen 
toekomst. Vooral bij de verkiezingen 
van de Tweede Kamer gaat het over 
een beleid van de komende vier jaar 
voor Nederland. Volwassenen en 
oudere mensen hebben heel andere 
belangen dan wij jongeren. Zo is voor 
jongeren de huizenmarkt een belangrijk 
onderwerp maar kijken ouderen daar 
weer heel anders tegenaan. Een manier 
om te uiten wat jij belangrijk vindt in 
de Nederlandse samenleving, is door 
te gaan stemmen of door lid te worden 
van een politieke partij. 
Ten tweede telt jouw stem net zo 
erg als een stem van een oudere 
persoon. Vaak wordt er nog gedacht 
dat één stem geen groot verschil gaat 
maken of dat je minder te zeggen 
hebt dan een ouder persoon, dit is 

niet waar. Volgens het CBS (Centraal 
Bureau voor de Statistiek) zijn er 
zo’n 1,6 miljoen jongvolwassen (18 
tot 25 jaar), dat is toch 9,14 % van de 
samenleving in Nederland. Mochten alle 
jongvolwassenen gaan stemmen, dan 
telt je stem wel degelijk. 

Opkomst jongeren stembus 
Volgens het NOS gingen er afgelopen 
verkiezing minder jongeren naar de 
stembus dan bij de verkiezingen van 
2021. Afgelopen november lag de 
opkomst onder jongeren rond de 73%, 
in 2021 was het ruim 80%
Bij de verkiezingen van de 
gemeenteraad lag dit aantal op een 
schokkend laag aantal. Van de groep 
jongeren tussen de 18 en 24 jaar ging 
slechts 43 procent stemmen, dit blijkt 
uit onderzoek van Ipsos in opdracht van 
NOS. Redenen voor dit lage percentage 
liggen volgens sommigen vooral in het 
feit dat jongeren ten eerste niet goed 
weten wat de gemeenteraad doet en 
waarom dit belangrijk is. Een tweede 
feit is dat slechts 7 procent van de 
raadsleden jonger is dan 30 terwijl 
maar liefst 38 procent ouder is dan 60. 
Jongeren worden niet aangetrokken 
om te stemmen als ze alleen maar 
oudere mensen op de posters zien. 
Daarnaast zouden jongeren zich 
meer met grote maatschappelijke 
problemen bezighouden zoals het 
klimaat en studieschuld en zien dit niet 
als een probleem van de politiek in de 
gemeente. Daarnaast wonen jongeren 
vaak niet lang in dezelfde gemeente 
omdat ze bijvoorbeeld ergens studeren 
en zich dan ook niet identificeren met 
deze gemeente. 

Stemgerechtigde leeftijd naar beneden
Steeds meer Europese landen verlagen 
hun kiesgerechtigde leeftijd. Zo is België 
het zevende land dat het stemrecht 
uitbreidde naar 16 jaar.  Hier mogen 16 

en 17-jarigen ook stemmen. Zou dit in 
ons land ook kunnen? De Raad voor het 
Openbaar Bestuur, een onafhankelijk 
adviesorgaan van de regering en het 
parlement, pleitte in 2019 al voor een 
uitbreiding van het stemrecht. Echter 
toont een onderzoek van I&O Research 
aan dat driekwart van de Nederlanders 
tegen het uitbreiden van het stemrecht 
is. Slechts 27 procent van de raads- 
en statenleden vindt de behartiging 
van jongerenbelangen ondermaats. 
Bijna 48 procent zag er wel wat in om 
een jongerenraad op te richten. Ook 
noemt de Raad een aantal argumenten 
waarom de stemgerechtigde leeftijd niet 
op 16 jaar zou moeten zitten. Zo zouden 
jongeren nog heel  beïnvloedbaar zijn, 
kunnen ze het grotere geheel niet 
kunnen overzien en zouden ze hun 
eigen belang boven het algehele belang 
zetten. Voorstanders zeggen juist dat 
als je jongeren het stemrecht geeft, 
ze meer politiek betrokken raken. Zo 
is ook gebleken dat wanneer iemand 
stemt voor de eerste keer wanneer hij 
kiesgerechtigd is, later ook vaak naar de 
stembus gaat. Dus wanneer de opkomst 
bij de stembus wordt verhoogd door 
de verlaging van de kiesgerechtigde 
leeftijd, dit in de toekomst ook voor 
hogere participatie bij de stembus kan 
leiden. Daarnaast gaat de politiek vooral 
over de toekomst van deze jongeren. 
De stemgerechtigde leeftijd aanpassen 
gaat niet zomaar. De leeftijd is 
opgenomen in de Grondwet. De Raad 
van Openbaar Bestuur stelt voor om 
de leeftijdseis uit de Grondwet te halen 
en hiermee te gaan experimenteren 
op gemeentelijk niveau. Verschillende 
politieke partijen steunen dit voorstel, 
maar er is nog geen politieke 
meerderheid. 
Om een Grondwet te wijzigen kan dat 
alleen wanneer een wet is aangenomen 
die verklaart dat wijziging van de 
Grondwet overwogen wordt. Die 
verklaringswet moet zowel in de Eerste 
Kamer als in de Tweede Kamer met 
een gewone meerderheid worden 
aangenomen. Hierna is in beide kamers 
een tweederdemeerderheid nodig voor 
de grondwetswijziging. Echter kan dit 
voorstel pas behandeld worden na een 
nieuwe Tweede Kamerverkiezing. De 
Tweede Kamer wordt namelijk eerst 
ontbonden. Na aanvaarding van een 
grondwetswijziging in tweede lezing 
treedt de wijziging , na bekendmaking in 
het Staatsblad, in werking. 
Om dus de Grondwet te wijzigen is 
een hele procedure die niet snel wordt 
gedaan. 

“De grondwetsherziening 

van 1922 zorgde ervoor dat 

er een basis in de Grondwet 

kwam voor het actief 

vrouwenkiesrecht, nadat zij 

in 1919 bij gewone wet was 

ingevoerd.
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Invloed op stemgedrag jongeren 
Uit onderzoek van Linet Durmuşoğlu, 
PhD- kandidaat in politieke 
wetenschappen aan de Universiteit 
van Amsterdam, blijkt dat ouders veel 
invloed hebben op het stemgedrag 
van de kinderen. Ouders die politiek 
betrokken zijn en veel met hun kinderen 
over politiek praten, beïnvloeden 

invloed. Vaak zitten een vriendengroep 
samen en gaan ze het over politieke 
standpunten hebben. Van je 
leeftijdsgenoten neem je sneller iets 
aan dan van een ander. Door er met 
elkaar over te discussiëren zien ze 
ook andere meningen en worden ze 
beïnvloed om misschien anders tegen 
sommige standpunten te kijken. 
Daarnaast speelt sociale media ook een 
grote rol op de invloed van jongeren. De 
jongere generatie kijkt steeds minder 
naar tv maar wel steeds meer naar 
kanalen zoals TikTok en Instagram. 
Naar aanleiding van de verkiezingen 
van afgelopen november stond TikTok 
dan ook vol met fi lmpjes van politieke 
partijen en debatten die er waren 
geweest. Door deze korte fi lmpjes te 
bekijken kregen jongeren toch veel mee 
van de standpunten van de partijen. Zo 
blijkt uit onderzoek van het Hot Politics 
Lab en het SYNC Lab EUR dat 45 
procent van de jongeren tussen de 10 
en 25 jaar sociale media gebruikt om op 
de hoogte te blijven. 

Jongeren in de politiek
Bijna elke politieke partij in het 
Nederlandse parlement heeft een 
jongerenorganisatie. Een politieke 
jongerenorganisatie is een organisatie 
speciaal voor jongeren die statutair 
is verbonden aan een politieke partij. 
Een dergelijke organisatie bestaat 
doorgaans uit een bestuur, afdelingen 
en een congres.  De functies van een 
politieke jongerenorganisatie zijn: 
scholing, rekrutering, het opkomen voor 
de belangen van jongeren en subsidie. 
Zodra een politieke jongerenorganisatie 
ten minste 1000 leden heeft tussen de 
14 en 27 jaar krijgt de moederpartij 
subsidie. Door het oprichten van 
deze jongerenorganisaties hoopten 

partijen in de scholingsbehoeften bij 
te dragen. Iedere persoon tussen de 
14 en 27 jaar kan lid worden van een 
politieke jongerenorganisatie.  Op 
dit moment is de grootste politieke 
jongerenorganisatie, met zo’n 4500 
leden, de Jonge Democraten. Deze 
organisatie is de jongerenbeweging van 
D66.

Echter bleek uit onderzoek van het Hot 
Politics Lab en het SYNC Lab EUR dat 
lid worden van een politieke partij tot 
een van de minder populaire manieren 
van betrokkenheid vormde. Slechts 16 
procent was bereid om lid te worden. 
Wel toonden jongeren bereidheid 
om deel te nemen aan de politiek via 
andere vormen van politiek activisme, 
denk hierbij aan liefdadigheidswerk tot 
aan het ondertekenen van een petitie en 
maar liefst 75 procent van de jongeren 
gaf aan geld te willen doneren aan een 
goed doel. 

Conclusie 
Concluderend kan er gezegd worden 
dat het lang heeft geduurd voordat 
vrouwen en jongeren het stemrecht 
kregen. Echter is de opkomst van 
jongeren zowel in de politiek als bij de 
stembus nog te laag. Jongeren zouden 
eraan moeten worden herinnerd dat 
stemmen voor hen heel belangrijk is, 
aangezien het over hun toekomst gaat. 
Om de stemgerechtigde leeftijd naar 
beneden te halen via een wetswijziging 
is dan ook een fl inke klus voor de 
politiek. Dit is helaas een klus die de 
politiek niet echt ziet zitten. 

“Ouders die politiek 

betrokken zijn en veel met 

hun kinderen over politiek 

praten, beïnvloeden hiermee 

hun kinderen. 

hiermee hun kinderen. Het verrassende 
aan het onderzoek was dat kinderen 
ook het stemgedrag van de ouders 
beïnvloeden. Jongeren geven vaak hun 
partijvoorkeur door aan de ouders, 
vooral ouders met een lage politieke 
betrokkenheid worden beïnvloed. Uit 
een onderzoek van Liss Panel bleek dat 
ongeveer een derde van de jongeren 
hetzelfde zou stemmen als hun ouders. 
Kijkend naar hoeveel politieke partijen 
er zijn is dit opvallend hoog te noemen. 
Hoe ouders zoveel invloed op hun 
kind hebben komt door gesprekken te 
voeren. De meeste ouders discussiëren 
met hun kinderen over de politiek of 
over problemen in de samenleving. Een 
ruime meerderheid van de ouders, 69 
procent om precies te zijn, discussieert 
een aantal keer per maand of zelfs 
meerdere keren per week.

Daarnaast wordt het stemgedrag 
van jongeren ook beïnvloed door 
hun opleidingsniveau, vrienden en 
het internet. Zo stelt de groep lager 
opgeleide Nederlanders minder 
vertrouwen te hebben in de landelijke 
politiek, terwijl dat bij de hoger 
opgeleiden juist niet is. Doordat 
dit vertrouwen er minder is gaan 
ook minder laagopgeleide mensen 
stemmen. Uit eerdere peilingen van 
Ipsos bleek dat de politieke voorkeur 
ook duidelijk verschilt op basis van 
opleidingsniveau. Zo deed NSC het 
bij de laatste verkiezingen het goed 
bij de lager opgeleiden terwijl hoger 
opgeleiden vaker geneigd waren om op 
VVD of GroenLinks-PvdA te stemmen. 
Ook het overleg met vrienden is van 
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Bezuinigingsmaatregel 
Nederlandse gevangenissen 

Door: Jill Senden

Het Nederlandse ministerie van 
Financiën heeft het voorstel om één 
keer per week vlees te schrappen 
in de gevangenis maaltijden als 
kostenbesparing. Dit voorstel heeft 
opmerkelijke reacties opgeroepen. 
Volgens de ambtenaren zou dit 
jaarlijks ruim 2 miljoen euro besparen, 
gezien de relatief hoge kosten 
van Nederlandse gedetineerden 
vergeleken met die in andere 
Europese landen. Critici, waaronder 
Jaap Brandligt van de gedetineerden 
belangenorganisatie Bonjo, vinden 
het voorstel onbegrijpelijk en wijzen 
op eerdere bezuinigingen die al 
hebben plaatsgevonden, zoals 
verminderde cel activiteiten en meer 
tijd in de cel door personeelstekorten. 
Brandligt benadrukt dat de focus 
beter kan liggen op de kosten van 
de detentiegebouwen. Voormalig 
gedetineerde Bedel Bayrak erkent 
dat sommige gevangenen mogelijk 
bereid zijn minder vlees te eten, maar 
alleen als het wordt gepresenteerd als 
een keuze. Hij benadrukt de beperkte 
keuzevrijheid in de gevangenis en 
de impact van inkomensverschillen 

“Man’s best friend’’

Door: Saar van Nuland

Rose Ann Bolsany heeft zo’n goede 
band met haar hondje dat ze 
heeft besloten om al haar geld en 
bezittingen aan het dier na te laten bij 
haar overlijden. Ze heeft haar zoons uit 
haar testament geschrapt en officieel 
vastgelegd dat haar hondje Bella 
Mia een erfenis van ruim 1,3 miljoen 

“Berouw komt na de zonde’’

Door: Julia Gest

De politie in Den Haag had wel 
te maken met een heel bijzonder 
incident. Een man werd opgepakt en 
in de cel gezet. De man zelf was het 
hier niet helemaal mee eens. Om zijn 
ongenoegen te uiten heeft hij de cel 
onder geplast, terwijl er gewoon een 
wc in de cel aanwezig was. 

Nadat de arrestant was vrijgelaten 
heeft hij waarschijnlijk even goed 
over zijn actie kunnen nadenken. De 
meneer kwam namelijk een tijdje later 
terug op het politiebureau met een fles 
allesreiniger en een briefje met daarop 
de tekst: 'Sorry voor het vies maken 
van jullie cel, die ik onder geplast heb.'
Hierna deed hij de politie ook nog een 
aanbod. Hij wilde wel een week lang 
alle cellen schoonmaken inclusief 
alle wc’s in het bureau. De politie 
waardeerde het ‘lieve aanbod’ maar 
sloeg het toch af. ‘Wellicht kan hij 
wel een 5-sterren Google recensie 
achterlaten’ grapte de politie van Den 
Haag. 

op voedingskwaliteit. De discussie 
roept vragen op over het opleggen 
van dergelijke maatregelen en de 
impact op gedetineerden zonder eigen 
inkomen. Hoewel er al verbeteringen 
zijn in de mogelijkheden voor 
gedetineerden om zelf te koken, blijft 
de kernvraag of het rechtvaardig is om 
dergelijke besparingen op te leggen. 

euro zal ontvangen. De 60-jarige 
Rose Ann, woonachtig in New York, 
streeft ernaar dat haar Maltezer in 
luxe kan blijven leven, aangezien ze 
haar trouwe viervoeter beschouwt als 
een “geschenk van God”. De erfenis 
omvat onder andere sieraden en een 
vakantiehuis voor Bella Mia. Bella Mia 
geniet van filet mignon als avondeten 
en heeft zelfs haar eigen slaapkamer. 
Haar kledingkast is gevuld met 
speciale hondenoutfits. Bovendien 
heeft het dier een metgezel, de 
chihuahua Bogie, die haar vorig jaar op 
Valentijnsdag een diamanten ketting 
ter waarde van ruim 500 euro schonk, 
aldus Rose Ann. Rose Ann legt uit dat 
haar zoons begrip tonen voor haar 
beslissing om hen uit het testament 
te schrappen. "Ze zijn volwassen en 
succesvol. Ze hebben mijn financiële 
steun niet nodig, en ze begrijpen hoe 
gelukkig Bella Mia mijn echtgenoot en 
mij maakt," verklaarde ze.
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een recordaantal van meer dan 700 
natuurbranden. 

Het opzienbarende in dit verhaal is dat 
blijkt dat de man zelf verantwoordelijk 
was voor het opzettelijk aansteken 
van 14 natuurbranden. Door toedoen 
van de man moesten meer dan 500 
huizen geëvacueerd worden en ging 
meer dan 873 hectare bos in vlammen 
op. De advocaat van de man had nog 
wel een fantastisch argument om de 
bosbranden te rechtvaardigen. Zo zou 
zijn cliënt de natuurbranden aansteken 
“om te zien of het bos te droog was"'. 
Een goede manier om je gelijk te 
bewijzen dus. 

Zaak tegen Schiphol 
demonstranten geseponeerd 
door fouten OM en Koninklijke 
Marechaussee. 

Door: Cédric Vanden Berghe

Op 5 november 2022 drongen 
klimaatactivisten van Greenpeace en 
Extinction Rebellion Schiphol- Oost 
binnen om te protesteren tegen de 
luchtvaartindustrie, waarbij meer 
dan 400 demonstranten werden 
gearresteerd. De marechaussee kon 
niet alle identiteiten nauwkeurig 
vaststellen tijdens de arrestaties. 
Een poging tot identificatie werd 
gedaan door foto's te vergelijken 
met openbare bronnen, inclusief 

van kunstmatige intelligentie kunnen 
zij hun geliefden nog steeds zien. Niet 
door middel van foto’s of video’s maar 
door nieuwe berichten.

gezichtsherkenningssoftware, maar 
de meerderheid bleef onbekend. Het 
Openbaar Ministerie stuurde 176 
personen brieven waarin stond dat 
desbetreffende persoon was herkend, 
maar bij nader onderzoek bleek dat 
bij 64 personen de identiteit niet kon 
worden vastgesteld, waarvan negen 
verkeerde identificaties. Ondanks dat 
vier verdachten een strafrechtelijke 
procedure ondergingen, werd de zaak 
geseponeerd vanwege vertraging tot 
aan de zitting, veroorzaakt door fouten 
in het onderzoek van het OM. Voor de 
demonstranten loopt het voor deze 
keer met een sisser af. 

Rouwen mét overledenen 

Door: Zoë Surig 

Welkom in een nieuwe aflevering van 
Black Mirror die zich in het echte 
leven afspeelt. Door kunstmatige 
intelligentie kan men in China rouwen 
met overleden dierbaren. Door middel 

TechXplorer maakte een reportage 
in het oosten van China waar zij 
Seakoo Wu volgden. Op een rustige 
begraafplaats haalt de rouwende 
vader Seakoo Wu zijn telefoon 
tevoorschijn, legt deze op een 
grafsteen en speelt een opname 
van zijn zoon af waarin hij woorden 
uitspreekt die tot stand zijn gebracht 
met kunstmatige intelligentie. “Ik weet 
dat je door mij elke dag veel pijn lijdt, 
en dat je je schuldig en hulpeloos 
voelt”, zegt de zoon van Seakoo Wu 
met een robotachtige stem. Er is 
een groeiende groep Chinezen die 
zich momenteel tot AI-technologie 
wenden om levensechte avatars van 
hun overledenen te creëren. Zo wil 
Seakoo Wu uiteindelijk een volledig 
realistische replica bouwen van zijn 
overleden zoon.

Pot verwijt de ketel

Door: Jeroen Beelen

Complottheorieën zijn van alle tijden, 
maar in de laatste jaren groeit het 
aantal mensen in Westerse landen 
die in deze theorieën geloven sterk. 
Zo ook een inwoner van de Canadese 
provincie Quebec. De man, verborgen 
achter een anoniem Facebookprofiel, 
betichtte de Canadese overheid 
van het opzettelijk aansteken van 
bosbranden in het land, om zo het 
nemen van klimaatmaatregelen te 
rechtvaardigen. De provincie Quebec 
kende het afgelopen jaar namelijk 
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Door: Jill Senden

De invloed van sociale media op verkiezingen is een soort politieke serie waarin digitale platforms, privacyregels en desinformatie 
de hoofdrol spelen. Dit artikel geeft een blik op verkiezingen en verkiezingscampagnes. Er zal een blik geworpen worden op 
de nieuwe uitdagingen die sociale media met zich meebrengt en de juridische aspecten, met speciale aandacht voor recente 
ontwikkelingen in Nederland. We kijken niet alleen naar hoe politici hiermee omgaan, maar ook naar de problemen die daarbij 
komen kijken. Hoe moeten de regels veranderen als politiek en sociale media steeds meer met elkaar verweven raken. Welkom 
in de wereld waar de wetten van het digitale tijdperk de koers van de democratie bepalen. Met de opkomst van sociale media 
ondergaan verkiezingscampagnes en de daarbij behorende berichtgeving ingrijpende veranderingen. 

Verkiezingen en verkiezingscampagnes 
zijn essentiële pijlers van democratische 
samenlevingen, waarbij sociale 
media een beweging teweeg heeft 
gebracht in de manier waarop politiek 
wordt bedreven. Deze platforms 
stellen kandidaten in staat om 
direct en persoonlijk met kiezers te 
communiceren, waardoor er een breder 
publiek wordt bereikt dan ooit tevoren. 
Door het delen van beleidsvoorstellen, 
visies en persoonlijke verhalen kunnen 
politici een authentieke band opbouwen 
met de kiezers. Bovendien biedt sociale 
media ruimte voor openbare discussie 
en betrokkenheid, waar kiezers hun 
standpunten kunnen uiten en politieke 
discussies kunnen volgen. Echter, naast 

deze positieve aspecten, brengt de 
digitalisering van verkiezingscampagnes 
ook uitdagingen met zich mee. 

De digitalisering van 
verkiezingscampagnes
Vroeger waren verkiezingscampagnes 
vooral gericht op fysieke evenementen 
en traditionele media, zoals 
televisiedebatten. Maar met de opkomst 
van sociale media platforms zoals X 
(beter bekend als Twitter), Facebook 
en Instagram is er een verschuiving 
teweeggebracht. Deze platforms hebben 
de mate van politieke communicatie 
veranderd door politici in staat te stellen 
op een ongekende schaal direct contact 
te leggen met kiezers. Kijk bijvoorbeeld 

naar X. Het platform speelt een unieke 
rol in het vormgeven van moderne 
politieke communicatie. Het gebruik van 
hashtags op X heeft de mogelijkheid 
om onderwerpen trending te maken, 
waardoor politieke kwesties snel de 
aandacht van een groot publiek kunnen 
trekken. De directe interactie op X 
stelt politici in staat om te reageren op 
gebeurtenissen, kritiek te weerleggen en 
hun standpunten te verduidelijken. Dit 
brengt echter ook risico's met zich mee, 
aangezien tweets snel viraal kunnen 
gaan en onbedoeld controverse kunnen 
veroorzaken. Het feit dat berichten op 
sociale media permanent beschikbaar 
zijn, creëert ook de uitdaging van het 
beheer van de reputatie op de lange 
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termijn. Bovendien hebben platforms 
zoals X ook te maken met kwesties zoals 
de verspreiding van desinformatie en 
het beheer van politieke advertenties. De 
vraag naar regelgeving en transparantie 
over hoe platforms omgaan met 
politieke content en de invloed van 
algoritmen op het tonen van berichten, 
staat centraal in de bredere discussie 
over digitale democratie. De opkomst 
van sociale mediaplatforms verandert 
de manier waarop politici met kiezers 
communiceren. Daarnaast heeft 
deze opkomst ook geleid tot nieuwe 
uitdagingen en debatten over de 
ethiek en impact van digitale politieke 
betrokkenheid. 

Privacy en gegevensbescherming
Een essentieel aspect van de 
digitalisering van verkiezingscampagnes 
is de verzameling en verwerking van 
persoonsgegevens door politieke partijen 
en campagneteams. In Nederland 
wordt deze praktijk gereguleerd 
door de Algemene Verordening 
Gegevensbescherming. De Algemene 
Verordening Gegevensbescherming is 
een Europese privacywet die aansluit 
op het digitale tijdperk waarin we leven. 
De wet geeft de mens meer rechten en 
organisaties meer verantwoordelijkheid 
om zorgvuldig met digitale 
persoonsgegevens om te gaan. Strikte 
regels verplichten politieke betrokkenen 
tot transparantie over de verzamelde 
gegevens, het doel van de verwerking, 
en de duur van opslag. Het waarborgen 
van de privacy van kiezers is van 
essentieel belang om het vertrouwen in 
het democratische proces te behouden.

Desinformatie en Fake News
Een zorgwekkende trend in 
verkiezingscampagnes is de 
verspreiding van desinformatie en 
nepnieuws via sociale media. De 
razendsnelle verspreiding van valse 
informatie vormt een bedreiging voor de 
integriteit van verkiezingen. Daarnaast 
gebeurt het vaker dat partijen stellen 
dat ze ervoor gaan zorgen dat bepaalde 
zaken gaan veranderen wanneer 
zij aan de macht komen. Wanneer 
ze daadwerkelijk aan de macht zijn, 
blijken ze de eerder gedane belofte 
niet na te kunnen komen. Dit aspect is 
door sociale media groter geworden, 
maar speelde eerder ook een rol 
bij verkiezingsdebatten op televisie. 
Het aanpakken van desinformatie is 
een complex vraagstuk waarbij een 
evenwicht moet worden gevonden 
tussen vrijheid van meningsuiting 

en de bestrijding van misleidende 
informatie. In Nederland ligt de 
verantwoordelijkheid voor het monitoren 
van desinformatie bij de overheid. 
Wetgeving moet maatregelen mogelijk 
maken tegen individuen of entiteiten 
die opzettelijk onjuiste informatie 
verspreiden om het politieke proces te 
beïnvloeden.

Transparantie in digitale advertenties
Politieke advertenties op sociale 
media brengen specifieke juridische 
uitdagingen met zich mee, vooral op 
het gebied van transparantie. Deze 
advertenties kunnen zeer gericht zijn, 
waardoor politieke boodschappen 
specifiek worden afgestemd op bepaalde 
doelgroepen. In Nederland is het de 
bedoeling dat mensen die politieke 
advertenties plaatsen alles betreffende 
deze advertentie open en eerlijk 
kenbaar kunnen maken. Ze moeten 
laten weten hoe het is gefinancierd en 
wat er precies in de advertenties staat. 
Dit is bedoeld om te voorkomen dat 
mensen van buitenaf de verkiezingen 
proberen te beïnvloeden. Ook helpt 
het kiezers om te begrijpen wie achter 
de boodschappen zit en waarom ze 
worden gestuurd. De vraag is of er meer 
maatregelen nodig zijn om te voorkomen 
dat informatie tijdens verkiezingen wordt 
gemanipuleerd. Het is een discussie 
over hoe we ervoor kunnen zorgen dat 
verkiezingen eerlijk verlopen en dat 
mensen de juiste informatie krijgen. 
Naast politieke betrokkenen dragen 
sociale media platforms zelf een 
verantwoordelijkheid voor een eerlijk en 
transparant verkiezingsproces. Hoewel 
deze platforms essentieel zijn voor het 
faciliteren van verkiezingscampagnes, 
moeten ze ook misbruik en manipulatie 
tegengaan. 

Juridische maatregelen en handhaving
De snel groeiende digitale omgeving 
vraagt om aanpassingen aan het 
juridische kader om de integriteit 
van verkiezingen te waarborgen. Het 
handhaven van bestaande wetten en 
het opleggen van passende sancties 
voor overtredingen zijn cruciaal om 
politici verantwoordelijk te stellen voor 
hun online gedrag. Handhaving moet 
niet alleen gericht zijn op individuen, 
maar ook op sociale media platforms 
die nalaten passende maatregelen 
te nemen. Effectieve handhaving 
vereist nauwe samenwerking tussen 
overheden, sociale media platforms 
en de maatschappij. Het uitwisselen 
van informatie, het ontwikkelen van 

technologische oplossingen en het 
bevorderen van bewustwording bij 
kiezers zijn essentieel om de integriteit 
van verkiezingen te waarborgen.

Media framing van verkiezingsuitslagen
Terwijl sociale media een aanzienlijke 
impact hebben op verkiezingen, 
mogen we de rol van traditionele 
media, zoals media framing, 
niet vergeten. Media framing na 
verkiezingsuitslagen beïnvloedt de 
perceptie van kiezers en het draagvlak 
voor de verkozen vertegenwoordigers 
sterk. Communicatiewetenschapper 
Katjana Gattermann benadrukt het 
belang van media bij het legitimeren 
van verkiezingen en het framen van 
winnaars en verliezers. Haar onderzoek 
naar de framing van resultaten toont 
aan dat deze niet alleen gebaseerd 
is op objectieve prestaties, maar ook 
sterk wordt beïnvloed door de keuzes 
van media-uitgevers. Gattermann wijst 
op de opvallende situatie direct na 
de exitpolls, waarbij één dominante 
framing, namelijk die van de PVV als 
grote winnaar, de publieke perceptie 
sterk beïnvloedde. Deze media framing 
benadrukt het belang van kritische 
journalistiek en het vermijden van een 
eenzijdige focus op bepaalde aspecten 
van verkiezingsuitslagen. Het is van 
belang dat de media een evenwichtig 
beeld schetsen, gebaseerd op objectieve 
feiten en met oog voor diverse politieke 
standpunten.

De invloed van sociale media op 
jongeren
Maar hoe is de rol van sociale media in 
het vormgeven van politieke voorkeuren 
onder jongeren? Onderzoek van Hot 
Politics Lab en Erasmus-SYNC Lab 
wijst uit dat 45% van de jongeren de 
Nederlandse politiek dagelijks volgt 
via sociale media. De vraag rijst: in 
hoeverre beïnvloedt deze online politieke 
content daadwerkelijk de stemkeuze van 

“Het waarborgen van 

de privacy van kiezers 

is van essentieel belang 

om het vertrouwen in het 

democratische proces te 

behouden.
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hebben met kiezers. Platforms zoals X, 
Facebook en Instagram bieden politici de 
mogelijkheid om op een persoonlijke en 
authentieke manier te communiceren, 
beleidsvoorstellen te delen en in 
te reageren op gebeurtenissen. Dit 
bevordert niet alleen de betrokkenheid 
van kiezers, maar biedt ook een platform 
voor openbare discussie en debat. De 
digitalisering van verkiezingscampagnes 
heeft echter ook uitdagingen met 
zich meegebracht. De verspreiding 
van desinformatie en nepnieuws 
op sociale media is een groeiend 
probleem, waardoor de integriteit van 
verkiezingen in het gedrang kan komen. 
Privacy en gegevensbescherming 
spelen ook een centrale rol, vooral 
gezien de verzameling en verwerking 
van persoonsgegevens door politieke 
partijen en campagneteams. De invloed 
van sociale media op jongeren is ook van 
belang, waarbij de vraag rijst in hoeverre 
online politieke content daadwerkelijk 
hun stemkeuze beïnvloedt. Aspecten 
zoals online intimidatie van politici 
mogen ook niet over het hoofd worden 
gezien. In conclusie is de invloed van 
sociale media op verkiezingen en 
verkiezingscampagnes zowel een zegen 
als een uitdaging voor de democratie. 
Het is een beweging waarin wetgeving, 
technologie en maatschappelijke 
betrokkenheid nauw met elkaar 
verweven zijn. Het is van belang om 
een evenwicht te vinden tussen het 
faciliteren van een open democratisch 
proces en het beschermen van de 
integriteit van verkiezingen in het 
digitale tijdperk.

jongeren? Hoogleraar Digitale Media 
en Samenleving, Sanne Kruikemeier, 
benadrukt de manieren waarop politieke 
content online wordt verspreid. Mensen 
kunnen politieke partijen en politici 
volgen, politieke advertenties bekijken, of 
politiek nieuws delen in chats. Opvallend 
is dat onderzoek aantoont dat jongeren 
die meer over de Nederlandse politiek 
praten via apps zoals WhatsApp, het 
onderwerp interessanter gaan vinden. 
De invloed van sociale media op politieke 
voorkeur is echter een lastige kwestie. 
Hoewel blootstelling aan politieke 
boodschappen de interesse in politiek 
kan vergroten, blijkt het vaak zo te zijn 
dat al politiek geïnteresseerde mensen 
vaker politieke berichten zien. Het 
is een uitdaging om te bepalen wat 
precies de oorzaak en het gevolg is: 
beïnvloeden politieke interesses wat 
je volgt, of beïnvloedt wat je volgt je 
politieke interesses? Jongeren delen 
niet alleen politieke berichten van 
gevestigde mediabedrijven en politieke 
partijen, maar ook influencers spelen 
een rol in het vormgeven van politieke 
meningen. Een punt van zorg is de 
aanwezigheid van fake news op sociale 
media. Kruikemeier erkent dat jongeren 
niet altijd in staat zijn om nepnieuws te 
herkennen, maar over het algemeen 
kritisch zijn. Opvallend is dat oudere 
generaties minder snel nepnieuws 
herkennen dan jongeren, mogelijk omdat 

verkiezingscampagnes in Nederland 
benadrukt politicoloog Kristof Jacobs, 
universitair hoofddocent aan de 
Radboud Universiteit, dat sociale 
media amper directe invloed hebben 
op het stemgedrag van Nederlanders. 
Tegelijkertijd vormen ze echter een 
bedreiging voor de democratie vanwege 
de toenemende intimidatie van politici. 
Jacobs wijst op het "chilling effect" 
waarbij politici terughoudender worden 
in het aangaan van debatten, wat 
wordt veroorzaakt door intimidatie. De 
oorspronkelijke hoop dat sociale media 
zouden zorgen voor een gelijk speelveld 
in de politiek, waarbij ook kleine 
partijen een podium zouden krijgen, is 
volgens Jacobs naar de achtergrond 
verdreven door de negatieve effecten. 
Vooral vrouwelijke politici worden 
vaak blootgesteld aan haatdragende 
berichten, en deze online bedreigingen 
vertalen zich steeds vaker naar offline 
gedrag. Ondanks de negatieve aspecten 
erkent Jacobs dat sociale media ook 
positieve kanten hebben. Onderzoek 
suggereert dat mensen meestal niet 
volledig van mening veranderen door 
berichten op sociale media, maar het kan 
hen wel helpen bij het maken van keuzes 
tussen partijen die dicht bij elkaar liggen. 
De invloed van sociale media verloopt 
vaak indirect, bijvoorbeeld wanneer een 
discussie op X leidt tot een discussie in 
een talkshow.

Conclusie
De opkomst van sociale media heeft 
zowel positieve als negatieve gevolgen. 
Een van de positieve aspecten van 
sociale media in verkiezingscampagnes 
is het directe contact dat politici kunnen 

“Het is een uitdaging 

om te bepalen wat precies 

de oorzaak en het gevolg 

is: beïnvloeden politieke 

interesses wat je volgt, of 

beïnvloedt wat je volgt je 

politieke interesses?

jongeren zijn opgegroeid met digitale 
media en meer gewend zijn om de 
herkomst van informatie te controleren. 
Het blijft, volgens Kruikemeier, lastig te 
onderscheiden wat precies de invloed 
heeft op individuele politieke voorkeur. 

Een andere visie op de invloed van 
sociale media 
In de context van de invloed van 
sociale media op verkiezingen en 
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Integrand is een landelijke non-profit organisatie voor en door studenten. Wij streven ernaar om het meest professionele 

studentennetwerk van Nederland te zijn. Op persoonlijke en toegankelijke wijze verbinden wij ambities van academische 

studenten en bedrijven met elkaar. 

Tijdens of na je studie relevante ervaring opdoen bij een interessant bedrijf? Wij zoeken de stage, het werkstudentschap, 

het traineeship of de startersfunctie die perfect bij jou past. Wij bemiddelen voor alle studierichtingen en gedurende het 

proces zullen we je voorzien van tips om ervoor te zorgen dat jij aangenomen wordt voor aan topstage! Er zijn natuurlijke 

meerdere manieren om ervaring op te doen. Naast stages verzorgen wij trainingen om je sociale- en professionele skills 

een boost te geven. Ook organiseren wij interessante carrière evenementen, waarin je bedrijven kunt ontmoeten. Daarnaast 

checken wij CV’s, organiseren wij LinkedIn fotoshoots, geven wij advies en nog veel meer. Kortom, wij stomen je helemaal 

klaar voor je toekomstige carrière!

Interesse in een van deze gratis diensten? Neem een kijkje op www.integrand.nl om te zien wat wij allemaal voor je kunnen 

doen! Mocht je nog vragen hebben, dan kun je ons bereiken via tel: 043-3883954, via e-mail: maastricht@integrand.nl of 

kom gezellig langs op ons kantoor aan de Tongerseweg 43.
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Het Studenten Rechtsbureau Maastricht geeft sinds de jaren 90 gratis juridisch advies aan studen-
ten. Dit  wordt mogelijk gemaakt door 15-20 enthousiaste universitaire rechtenstudenten die zich 
vrijwillig voor  het Rechtsbureau inzetten naast hun studie. Het Studenten Rechtsbureau Maastricht 
is onderdeel van de  landelijke stichting rechtshulp. 

Het Rechtsbureau richt zich voornamelijk op het beantwoorden van vragen over huurrecht,  on-
derwijsrecht, arbeidsrecht en consumentenrecht. Omdat onze medewerkers breed geschoold zijn,  
kunt u uiteraard ook met andere soorten juridische problemen bij ons terecht.  
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‘Er is onvoorwaardelijk één ding dat niet 
op een rumoerige bijeenkomst, of door het 
hooggeëerd publiek, of in een halfuurtje 
te bevatten is, en dat is: wat ware 
zelfverloochening inhoudt’, zo schreef 
Søren Kierkegaard (1813-1855) eens. 

De afgelopen Tweede Kamerverkiezingen 
vielen in dezelfde week als Black Friday, 
en dat was misschien wel gepast. Er zijn 
namelijk maar weinig gelegenheden ter 
ere waarvan de mensen zichzelf voor 
zo’n spotprijs verkopen als voor die van 
verkiezingen. Met alle liefde reduceert 
men zich tot wat belangen en schrijft die 
op het prijskaartje: ‘Te koop voor een mooi 
belastingvoordeel en wat vaste grond 
om een identiteit op te bouwen’. De ironie 
wil dat men zich daarmee nu juist tegen 
de zelfverloochening denkt te wapenen, 
want zelfverloochening wordt enkel nog 
begrepen als het verloochenen van je 
eigen belangen. 

In verkiezingstijd liggen de 
identiteitscategorieën, waarmee men 
aan een volwaardige identiteit kan 

gaan bouwen, voor het oprapen. Men is 
links of rechts, ondernemer of arbeider, 
middenklasse of elite, joods-christelijk, 
globalist, sociaal, liberaal, enz. De 
verlokking van deze categorieën is dat 
men in de veronderstelling kan geraken 
iets belangrijks over zichzelf te weten te 
zijn gekomen wanneer men zich in zo’n 
categorie weet te herkennen. Mensen die 
zoiets is overkomen, en in meerdere of 
mindere mate zal het iedereen wel zijn 
overkomen, geven daarvan soms blijk als 
ware zij de meest verfi jnde satirici. 

Zo kan het zich vandaag de dag 
bijvoorbeeld voordoen dat je de eer krijgt 
te spreken met iemand die te weten is 
gekomen dat hij in de joods-christelijke 
traditie staat, en dat dat met zekerheid 
iets is om trots op te zijn. Dat trots een 
kardinale zonde is in diezelfde traditie 
stoort hem geenszins. Hij legt met ernstige 
blik uit dat men er verstandig aan zou 
doen uitheemse culturen te weren ter 
bescherming van de joods-christelijke 
cultuur, en laat zich daarbij allerminst 
in de weg zitten door de Bijbelse nadruk 
op gastvrijheid. Dat het weigeren een 
vreemdeling op te nemen voor de Heer 
Zelf voldoende aanleiding is om iemand 
tot het eeuwige vuur te veroordelen 
(Mattheüs 25:43) komt hem niet voor als 
iets van voldoende ernst om zijn handelen 
op te baseren. Als je niet beter wist, 
zou je kunnen denken dat deze joods-
christen een satire ten tonele voert over 
de lompigheid waarmee een identiteit aan 
zo’n traditie wordt opgehangen.

Zelfs wanneer de categorieën die men 
tot hoekstenen van zijn identiteit heeft 
gemaakt niet bij de eerste de beste 
beschouwing innerlijk inconsistent blijken 
te zijn, bestaat de tragische mogelijkheid 
dat men niets over zichzelf te weten is 
gekomen. Op een fundamenteler niveau 
dan dat van innerlijke tegenstrijdigheden 
in of tussen categorieën verzet de aard 
van de categorie als fi guur zich al tegen 
haar bruikbaarheid voor de mens om 
zichzelf ten diepste te kennen. Dat valt 
best alleen al technisch te begrijpen. De 
categorie is per defi nitie een algemene 
noemer, waarmee men het particuliere 
ordent. Ze is echter nooit het particuliere 

zélf. Maar, dat is een persoon wel. De 
persoon is een werkelijkheid die op een 
unieke manier is ingebed in omgeving en 
tijd, met bovendien een eigen ervaring. 
Om iets particuliers in een categorie 
onder te brengen moet men het dus 
ontdoen (abstraheren) van zijn eigenheid 
(particulariteit) door die te negeren, nu die 
eigenheid in de weg staat aan de algemene 
duiding. In andere woorden: de categorie 
vangt nooit het eigen van het moment 
zélf, maar is daar hooguit een afgeleide 
van waaraan iets ontbreekt (in ieder 
geval: de aanwezigheid in het moment). 
Begrijpt men zichzelf louter in termen van 
dergelijke categorieën, dan negeert men 
dus noodzakelijk zijn eigenheid. Schuilt 
hierin niet het gevaar dat men zich zo 
tot iets kwalitatief anders maakt, zich in 
wezen van zichzelf vervreemd? Het zou 
‘een satire op de mensheid’ zijn dat in dit 
objectieve weten de zelfverloochening 
gelegen zou zijn.. 

Wat zou dit betekenen voor de politiek, 
die zich wel moet uitdrukken in algemene 
termen? Politiek heeft natuurlijk 
wezenlijke gevolgen, en is daarom 
belangrijk. Voor een mens hoeft het geen 
probleem te zijn daaraan deel te nemen, 
zolang hij een existentiële afstand tot 
haar categorieën bewaart. Bewaart hij 
die afstand niet, dan verliest hij zichzelf 
al te gemakkelijk in de verlokking van 
de schijnzekerheden van een abstracte 
identiteit. Uit dergelijke misverstanden zijn 
de grote tragedies van de geschiedenis 
geboren. Het zou een mens dus geen 
kwaad doen om steeds in het oog te 
houden dat de taal van de politiek, evenals 
die van het recht trouwens, een gebrekkige 
abstractie is, die niet naar de eigenheid van 
al het werkelijke voert. De eigenheid laat 
zich niet uitdrukken in algemene termen, 
en eist daarom stilte. Om te eindigen zoals 
we begonnen, met Kierkegaard: ‘Hou vol, 
hou de stilte vol. Ze is niet de stilte van de 
dood, waarin je omkomt, ze is de overgang 
naar het leven’. 



ZO MAKEN WIJ JOU ÉN ONZE 
CLIËNTEN SUCCESVOL

GELOOF JIJ HET OOK? 
DAT JUIST IN ONS VAK HET 
VERSCHIL HET VERSCHIL 
MAAKT?
Want het zijn onze mensen die Houthoff écht 
karakter geven. Omring jezelf. Met de snelste 
denkers. Professionals die een stap extra zetten. 
Vlijmscherp op de inhoud. Altijd persoonlijk in 
contact. 

Met alle vrijheid om je eigen carrière in te kleuren. 
En ruimte voor iedereen, in alle lagen. Voel het 
recht om jezelf zijn. Ontdek wat het met je doet. 
Hoe het zorgt dat je groeit. Samen naar het 
hoogste niveau.
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